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L’1 d’octubre, des de dins
» El referèndum va mobilitzar milers de veïns al Baix Nord, que van votar amb alguns incidents 

» A Castellví, Sant Andreu i Sant Esteve la policia espanyola va irrompre amb contundència

RESULTATS4Les entrades de
la Guàrdia Civil i la Policia Na-
cional a col·legis electorals de
Sant Esteve Sesrovires, Castell-
ví de Rosanes i Sant Andreu de
la Barca mostren l’excepciona-
litat de la votació de l’1 d’octu-
bre, que tot i poder celebrar-se
sense incidents a la majoria de
municipis de la comarca, no va
ser gaire participativa.

A Martorell van votar un to-
tal de 6.386 persones, quan en
les passades eleccions al Parla-
ment de Catalunya del 2015 ho
van fer més de 18.000. El Sí va
ser l’opció més marcada, amb el
85% dels vots. A Sant Andreu de

la Barca van votar 2.321 perso-
nes (19.200 el 2015) i el Sí va
guanyar amb el  84% dels vots.
A Olesa van participar en el re-
ferèndum 6.793 persones (més
de 16.000 el 2015), de les quals
un 88% van optar pel Sí. A Abre-
ra van votar 2.202 veïns i el Sí va
obtenir el 82% dels suports. A Es-
parreguera van votar 5.861 per-
sones i el Sí es va endur un 89%.
A Sant Esteve Sesrovires van
votar 2.277 persones i el Sí va
guanyar també amb un 89%
dels vots. A Collbató, 1.715 veïns
van votar i el Sí va obtenir el 92%.
A Castellví hi va haver 764 vots
i el 89% van ser per al Sí.

El Sí arrasa en una jornada
amb poca participació

La tranquil·litat a la llar d'infants Les Torretes de Martorell (dreta) contrastava amb els incidents a La Roureda de Sant Esteve. Fotos: Ajuntaments de Martorell i Sant Esteve

“No hi ha hagut un referèndum
d’autodeterminació a Catalunya”.
Amb aquesta declaració taxativa
del president del govern espanyol,
Mariano Rajoy, acabava la jorna-
da de l’1 d’octubre. Paradoxal-
ment, milers de persones arreu de
la comarca van participar en la vo-
tació organitzada per la Generali-
tat, majoritàriament sense inci-
dents destacables, tot i que en al-
guns punts com Castellví de Ro-
sanes, Sant Andreu de la Barca i
Sant Esteve Sesrovires la policia va
irrompre amb contundència. 

La prèvia d’aquesta jornada
històrica va estar marcada per la
incertesa i el secretisme dels pre-
paratius. Per una banda, el Tri-

bunal Constitucional va declarar
en suspensió les lleis del Refe-
rèndum i de Transitorietat Jurí-
dica del Parlament de Catalunya,
i, per l’alta, el Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya va ordenar
als cossos de seguretat que im-
pedissin –sense alterar l’ordre
públic– la celebració de la votació.

Davant d’aquest panorama,
militants i simpatitzants de partits,
membres d’Òmnium i de l’ANC, a
més de veïns favorables a la cele-
bració del referèndum es van co-
mençar a organitzar a través de les
xarxes socials i dels serveis de
missatgeria de manera discreta per
tal d’assegurar que els col·legis
poguessin obrir i, en especial, que
es constituïssin les meses electorals
i hi hagués les paperetes i les urnes.

A la comarca hi ha centenars
d’històries de com van arribar les
urnes als col·legis, d’activitats que

les AMPA van organitzar per
mantenir obertes les escoles, de
jornades de jocs de taula i espor-
tives als centres de votació. I tot va
penjar d’un fil quan la Policia Na-
cional es va presentar a l’antic ins-
titut Lluís de Requesens de Molins
de Rei, on els dies previs s’havien
organitzat diversos preparatius
per al referèndum. La mobilitza-
ció ràpida de centenars de perso-
nes va aconseguir que al Baix
Llobregat es pogués votar.

Amb tot, l’1-O es van repetir
les escenes de cues davant d’inu-
suals col·legis de votació, de per-
sones fent guàrdia a les portes dels
mateixos, i aplaudiments i alegria
desfermada quan es va acabar el
recompte al final de la jornada. I
els dies posteriors, manifesta-
cions de rebuig a l’actuació poli-
cial. Però tot això, segons el govern
espanyol, no va passar.

Marc Pidelaserra
BAIX LLOBREGAT
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Actualitat a la xarxa

#LlibertatJordis #DolAlPeriodisme #FocDevastador

@KoenigVax: Avui mateix m'he fet soci
d'Òmnium. Ja fa anys que sóc soci de
l'Assemblea. Vull els meus presidents a
casa. 

@mirnaschindler: Cuando el periodismo
denuncia la corrupción, las mafias no per-
donan. Horrible crimen de periodista en
Malta que desveló los Panama Papers. 

@DaniMateoAgain: Está ardiendo uno
de mis rincones favoritos del mundo:
Galícia, Asturias, Portugal... Me habéis
quemado el alma, cabrones. 

per Jordi Lleal 

Es defineix “negacionisme” com
la doctrina que propugna la ne-
gació sistemàtica de fets de-
mostrables o demostrats. Un
dels exemples paradigmàtics
en la política mundial és quan es
nega, per part de gent d’extrema
dreta, que no hi hagué l’Holo-
caust. També quan Donald
Trump nega que hi hagi canvi
climàtic i se li crema mitja Cali-
fòrnia o a Espanya Mariano
Rajoy, amb els pantans buits i
Galícia en flames. En aquesta
història del negacionisme rebem
de ple els catalans. Des d’Espa-
nya se’ns diu que no som una
nació, el valencià no és català,
que mai s’ha prohibit el català.
“Nunca fue el castellano, llengua
de imposición”, Joan Carles I di-
xit. El corredor Madriterrani
no passa per la costa; no sabem
administrar-nos; durant l’1-O no
hi va haver violència de la poli-
cia; el 1992, abans dels Jocs

Olímpics, no es van torturar a in-
dependentistes; a Catalunya no
hi ha majoria que vulgui un re-
ferèndum; a Espanya no hi ha
extrema dreta ni franquistes; Ca-
talunya no és subjecte polític; els
espanyols no són nacionalis-
tes; el govern espanyol no tren-
ca amb la legalitat (obrir cor-
respondència privada, pegar la
gent, tancar webs amb cibera-
tacs continus i no complir els
compromisos de l’Estatut); el PP
no és un partit corrupte, Bárce-
nas feia els negocis pel seu
compte, no és cosa del PP; l’1-O
no hi hagué referèndum, ni ur-
nes, ni paperetes; a Catalunya,
a les escoles, no s’ensenya el cas-
tellà; els metges no diuen la ve-
ritat en el nombre de ferits a l’1-
O o que els tres Poders no estan
confabulats en contra del procés.
Esperem el dia que ens diguin
que la Terra no gira al voltant del
Sol i es quedin tan tranquils.

Un diari participatiu

4Negacionisme
Un diari plural

per Gemma Aguilera

4Madrid encara viu de Lluís Companys

Ara sí, el xoc és imminent.
Monarquia il·legítima conti-
nuadora de la legalitat fran-
quista contra la legitimitat d’un
Parlament hereu de la legalitat
republicana. Violència i re-
pressió contra carrer i diàleg.
Elits econòmiques i polítiques
madrilenyes –amb les riquís-
simes i servils elits econòmi-
ques catalanes al seu costat-
contra ciutadans i ciutadanes
que han fet servir el seu cos
com a escut de defensa de les
institucions catalanes i la de-
mocràcia. Una Fundación Na-
cional Francisco Franco i una
Falange ben legals i protegides
per l’Estat contra l’ANC i Òm-
nium Cultural assetjades, sa-
quejades i a les portes de ser
jutjades per un delicte de sedi-
ció. Unes forces de seguretat
espanyoles que van de col·le-
gues amb l’extrema dreta, però
que apallissen ciutadans i càr-
recs electes amb el pretext de
robar urnes, contra uns Mossos
d’Esquadra que se l’han jugada
de debò per garantir els drets
fonamentals dels ciutadans.

Un Estat controlat per unes
elits que es neguen a trencar
amb quaranta anys de dicta-
dura i que alimenten el relat gu-
erra-civilista contra una Re-
pública naixent que es nega a
continuar legitimant una Tran-

sició violenta i pensada exclu-
sivament per enriquir uns pocs
i condemnar a la misèria una
majoria. Un Estat que amena-
ça el president Puigdemont re-
cordant-li que podria acabar
com Lluís Companys, afuse-
llat acusat de rebel·lió, contra
un Parlament i un Govern que
posen el futur del país en mans
dels ciutadans i les urnes.

Tot plegat és el resultat de
quaranta anys de dictadura
oficial i quaranta més de de-
mocràcia oficial empeltada de
franquisme sociològic, que
manté viva la humiliació de
milers de ciutadans afusellats i
torturats per haver posat en
qüestió la pàtria espanyola.
Una Espanya que no jutja po-
lítics que s’enorgulleixen de
l’herència del feixisme i que es
nega aixecar les catifes de la
Transició en nom de la demo-
cràcia. Ara fa exactament 77
anys que el franquisme va afu-
sellar el president de la Gene-
ralitat. I aquí no passa res. Per
al règim del 78, la figura del
Lluís Companys segueix es-
sent culpable de rebel·lió, i és
un instrument per alimentar el
relat guerra-civilista, un dels pi-
lars imprescindibles per man-
tenir dempeus el negoci de les
elits polítiques, econòmiques i
funcionarials de Madrid. Sen-

se amenaces a la unitat d'Es-
panya no es podria justificar
davant de l'opinió pública la
impunitat amb què actua el
règim en tots els camps. I qui
sap si la població no els perdo-
naria ser el sistema polític més
corrupte d'Europa. 

Només els estats democrà-
tics demanen perdó. Les dicta-
dures, no. Al contrari, s’acar-
nissen amb els qui pretenen
una revolució democràtica.
Aquest règim és molt cons-
cient que el seu negoci només
es manté en vida gràcies als si-
lencis de la Transició i la lega-
litat monàrquica heretada del
franquisme. Una legalitat que
a hores d’ara només qüestiona
l’independentisme i, ja en molts
aspectes, Podemos.

El xoc serà entre un Estat
corrupte i sense projecte per als
seus ciutadans i una societat ci-
vil protagonista d’una revolució
que ja no es pot aturar. És
qüestió de temps. Poc temps.
Aquesta és la gran arma de
Catalunya. Il·lusió i futur con-
tra ràbia i passat. I quan Cata-
lunya marxi, Espanya tindrà
l’oportunitat de pujar a un al-
tre tren que la porti a trencar
amb el seu passat franquista i
a començar de zero.

Publicat a El Món.cat
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@BernatDedeu: Molt Honorable, con-
voca el Parlament i feu el fotut favor de
votar la DI i d'acabar allò pel què els elec-
tors catalans es van posar la cara.

@oscarpereiro: Acabo de dar una vuelta
en coche por zonas afectadas por el fuego
y lo único que os puedo decir es que dan
ganas de llorar. #ardegalicia.

@Rocu_dan: Hoy (otra vez) Ter Stegen
merece mención a parte... A día de hoy,
creo que tenemos al mejor portero para
este Barça, el que mejor nos va.

Opinió en 140 caràcters

Un diari compromès

En aquests moments a Catalunya
mana l’actualitat política. Però aques-
ta realitat no pot de cap de les mane-
res deixar en un segon pla que el pas-
sat 17 d’octubre es va commemorar el
Dia Internacional per a l’erradicació de
la pobresa.

Sembla que les xifres macroeco-
nòmiques tenen dret a amagar la re-
alitat del país i invisibilitzar la po-
bresa. És una doble penalització per-
sonal per a aquelles persones que la
pateixen, ja que a la manca de recur-
sos vitals s'hi suma una societat que
els condemna a l’ostracisme, obviant
una societat que viu a dues velocitats,
entre els que se'n surten i els que no.
Però també ens aboca com a país a no
poder reconèixer-nos com a societat
avançada, mentre les desigualtats im-
perin al nostre entorn.

Amb l’aprovació de la Declaració
Universal dels Drets Humans, com a
habitants de la Terra, ens conjuràvem
amb una sèrie de drets fonamentals i,
concretament en el seu article 25, es
propugnava que tothom té dret a una
vida digna i que els estats són els res-
ponsables de fer-ho efectiu. Poste-
riorment hi ha hagut diferents pactes
i tractats internacionals, així com els
anomenats Objectius del Mil·lenni,
que posteriorment serien els Objecti-
us del desenvolupament sostenible.
Tots amb el noble objectiu d’erradicar
la pobresa al món. Més enllà de les de-
claracions grandiloqüents, i les in-

gents quantitats de diners abocades en
emergències i en plans estructurals, és
veritat que aquest segle XXI no ens ha
portat gaires avenços en termes de jus-
tícia global. Fam, catàstrofes natu-
rals, esclavatge, treball infantil... mal-
auradament encara avui són a l’agen-
da i ens condicionen les nostres vides.

A Catalunya tampoc podem mirar-
nos al mirall dels països que es poden
moure i ser reconeguts pel benestar en
què viuen els nostres ciutadans i ciu-
tadanes. I la maleïda crisi, acompa-
nyada de la no menys maleïda auste-
ritat, no ha ajudat en res. Ans al con-
trari: ha agreujat la situació.

La pobresa és multidimensional,
mentre que la seva culpa només té un
rostre. Per començar: la fam. Segons el
prestigiós informe sobre desigualtats
elaborat per FOESSA, el 16% de la po-
blació reconeix que per motius eco-
nòmics no pot tenir una dieta ade-
quada. I el Síndic de Greuges l’any 2013
ens va haver d’alertar que a Catalunya
hi havia malnutrició infantil. El segon
rostre de la pobresa es refereix a l’e-
ducació. Un infant que al seu entorn fa-
miliar no té garantits els mínims vitals
té problemes reals per estar en iguals
condicions que els seus companys
d'escola, de la mateixa manera que no
té les mateixes oportunitats pel que fa
a activitats de reforç o extraescolars.
Igualment que —per aportar un sou a
casa— tindrà més dificultat de conti-
nuar els estudis. L’accés a l’habitatge

és un factor determinant per al des-
envolupament personal. L’exclusió re-
sidencial al nostre país ha sigut un dels
punts més febles de la crisi. És veritat
que sembla que el mercat immobilia-
ri remunta, però en mans de fons
d’inversió i persones de fora. Men-
trestant, el mercat del lloguer llangu-
eix sense remei. Salut, prestacions so-
cials, medi ambient, drets dels refu-
giats... són altres factors de la pobre-
sa estructural a casa nostra, però el pal
de paller continua sent el món laboral.
Des de la crisi a Catalunya ha emergit
la pobresa laboral —unes 400.000
persones— que tot i tenir feina no ar-
riben a final de mes. Reformes laborals,
de les pensions... han reactivat l’eco-
nomia dels rics, per bandejar l’econo-
mia dels pobres.

Anteriorment he dit que la po-
bresa tenia molts rostres mentre que
els culpables només en tenien un: la
cobdícia del capitalisme “casino” que
fa ballar els governs sota el seu com-
pàs i és capaç de boicotejar reformes
fiscals o bé dictar textualment refor-
mes estructurals com la darrera re-
forma laboral, feta sota els paràmetres
de la CEOE.

Malgrat aquest panorama, a casa
nostra tenim una societat civil orga-
nitzada que, com sempre, ha fet un pas
endavant. I uns treballadors i treba-
lladores socials que amb pocs recursos
ho han donat tot durant aquests anys,
conjuntament amb uns alcaldes i al-

caldesses que han obrat verdaders mi-
racles. I uns sindicats que continuen
sols reclamant increments salarials.
Sort n’hem tingut d’aquest còctel de
gent que ha fet de dic de contenció, per-
què si no potser estaríem pitjor.

En aquest panorama haurem
d’estar atents a com ajudarà a pal·liar
la pobresa la renda garantida de
ciutadania. És un misteri saber si re-
alment aconseguirà que al nostre
país ningú tingui privació material
severa i com actuarà en la reducció
de les desigualtats.

Cal cercar solucions corals contra la
pobresa, per aconseguir justícia global.
Perquè si un treballador de Bangladesh
cobra per anar a la fàbrica un salari de
misèria, aquest fet té conseqüències en
la desnutrició d’un nen de casa nostra.
Les sortides de la pobresa al món es
troben interconnectades. Hem d’ac-
tuar. I no en termes ni de caritat ni de
beneficència. Si no donaríem la raó als
que creuen que la pobresa és estruc-
tural. La fiscalitat com a verdadera eina
de redistribució de la riquesa, societats
plenament democràtiques i un treball
digne estan a la primera línia de la trin-
xera. Només així construirem societats
inclusives i no excloents.

El 17 d’octubre vam tornar a reivin-
dicar la pobresa zero. Perquè el millor
favor que ens podem fer com a societat
és anul·lar aquest dia de l’agenda.

Publicat a El Nacional.cat

per Laura Pelay

417 octubre: pobresa zero
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Un diari proper

No voldria fer de futuròleg però el fu-
tur immediat (i ja veurem el que
dura), el veig bastant clar a tenor de
l’ajut i comprensió que rep Catalunya
del club internacional d’estats.

Veig la “Cataluña” de la Sra. Arri-
madas i del Sr. Rivera, aquets nois
amb cara de no haver trencat mai cap
plat però deu n’hi do com les gasten.

Teoria Arrimadas: si l’Anna Ga-
briel rep amenaces de mort és, segons
va dir, perquè s’ho ha buscat, en can-
vi si apareix alguna pintada contra
“Ciudadanos” va corrent a posar una
denúncia a Fiscalia, que per altra
banda està desitjant qualsevol cosa per
anar contra els independentistes.

Veig les eleccions que reclamen
aquets bons nois “con urnas de ver-
dad, con papeletas i con todo lo legal”,
però perquè siguin democràtiques
del tot es trauran una llei que prohi-
beixi presentar-se a tots els partits so-
biranistes o independentistes. Així
segur que les guanyen.

Però hi ha una qüestió, que les
eleccions al Parlament de Catalu-
nya només les pot convocar el Presi-
dent de la Generalitat. Cap problema,
intervindran encara més la Genera-
litat i faran una modificació de l’Es-
tatut perquè les eleccions les pugui
convocar “perico de los palotes”.
Aplicaran l’article 155 i els que facin
falta i, si no n’hi ha prou, modifica-
ran la “Constitución” (sí, aquesta
que no es pot tocar per segons què)
i afegiran el 155/1, 155/2, etc. per tal
de endurir les sancions i represàlies
contra Catalunya.

Veig com les represàlies comen-
çaran a partir de la intervenció de la
Generalitat però s’incrementaran a
partir que guanyin aquestes eleccions

tan democràtiques en què només es
podran presentar Cs, PP, PSOE/psc i
altres partits d’extrema dreta, o sigui
els partits que “representan a todos los
catalanes de bien”.

Veig com TV3 i altres mitjans pú-
blics catalans seran obligats primer a
fer emissions bilingües, després ja no-
més en castellà i al final amb la pèr-
dua d’audiència les tancaran per fal-
ta de rendibilitat, tal i com va fer el PP
amb Canal 9 al País Valencià.

Veig com la intervenció en el sis-
tema educatiu anirà pel mateix camí,
primer més classes en castellà, després
llengua vehicular per al final eliminar
totalment el català a l’escola.

Veig com la intervenció a la cultu-
ra comportarà la eliminació de la
premsa escrita en català, l’edició de lli-
bres i premis literaris, cantar en català
al mitjans de comunicació, prohibir la
utilització del català a les xarxes so-
cials, etc. Es prohibiran els castells per
ser una activitat perillosa però en
canvi es tornaran a permetre les “cor-
ridas de toros”.

Veig el retorn a les toponímies
franquistes dels nostres pobles i ciu-
tats, dels seus carrers i substitució de
noms de intel·lectuals i politics cata-
lans per personatges franquistes i
borbònics, tot i que alguns després de
40 anys encara diuen o escriuen “Ge-
rona”, “Lérida”, etc. etc.

Aquesta serà la “Cataluña de todos
los catalanes de bien” que propugna
la Sra. Arrimadas i el Sr García. Ah!!
I tot es farà “dentro de la Ley”.

Catalans (els que no son “de bien”),
prepareu-vos per viure novament els
inquietants temps de la clandestinitat.
Espero que tot això sigui un malson
fruit d’un sopar massa abundant.

per Ramon Masvidal

Si Gerard Piqué arriba a complir mai
el seu somni de ser president del
Barça ens recordarà una mica a Jan
Laporta. Tot i que les seves maneres
són més refinades, té una alegria de
viure i una necessitat de buscar bre-
ga i de donar la nota que m’hi fan pen-
sar sovint.

Fill d’una família de la part alta de
la Diagonal, Piqué té un deix olímpic
i una planta principesca, de guerrer de
conte. Per ser un futbolista és molt in-
tel·ligent i endreçat. Si no jugués a fut-
bol seria un d’aquests nois de l’Upper
Diagonal que fan ESADE i que van per
Barcelona amb Scoopy.

La seva imatge de pijet auster i una
mica cursi li ve dels orígens familiars,
clarament catalanistes. El fet d’haver
crescut en un barri i un entorn de gent
castellanitzada que ha trobat facilitats
per ignorar la cultura del país, també
deu haver contribuït a donar-li un aire
d’au exòtica.

Bromista de mena, Piqué té un
narcisisme de criatura que ha estat es-
timada i protegida i que ha hagut d’a-
prendre que no encaixar enlloc pot ser
una manera d’encaixar a tot arreu. Du-
rant la seva estada al Manchester va
desenvolupar un gust per la gamber-
rada i la flegma anglesa que ja duia de
fàbrica, però que li va acabar d’arro-
donir el caràcter.

Piqué és net d’un exdirectiu del
Barça de la junta de Josep Lluís Nú-
ñez i de Joan Gaspart, que va ser una
calamitat de president. Diuen que,
quan jugava al futbol base, l’avi l’anava
a veure sempre, però que l’entrenador
no el treia quasi mai al camp. La lle-
genda explica que, per satisfer l’avi,
Gaspart va intercedir diversos cops da-
vant del cos tècnic, fins que un dia es
va haver de fer valer: “Que juegue Pi-
qué. Es una orden”.

Sensible i agressiu, Piqué és llui-
tador de mena i al final va aconsegu-
ir guanyar-se un lloc de titular. El ma-
teix jugador ha explicat que, quan te-
nia dotze o tretze anys, Van Gaal va
anar de visita a casa seva i, quan els
pares el van presentar, l’entrenador
holandès li va donar una empenta que
gairebé el va tirar a terra i li va dir:
“No sirves, no eres lo suficientemen-
te fuerte”.

Quan Laporta va arribar al Barça,
Piqué feia temps que jugava de titu-
lar en els equips de la Masia. Però lla-
vors el Manchester United es va inte-
ressar per ell i el fet que fos net d’un
vicepresident de la junta anterior va
facilitar que el club el deixés marxar
de franc, seguint les passes de Cesc Fà-
bregas, que havia anat a l’Arsenal.

El futbol anglès t’obliga a ser fort
i valent, perquè és un joc de trompa-
des i de camps enfangats i Piqué va ha-
ver de posar la condició física a l’altura
de les seves habilitats tècniques. Mal-
grat que es va guanyar el cor del mí-
tic entrenador Alex Ferguson, que va
procurar sempre per ell, mai no va
acabar de comptar massa en l’equip
anglès.

Després de jugar cedit al Saragos-
sa una temporada, el 2008 va tornar
al Manchester i va guanyar la Cham-
pions i la Premier League. L'any se-
güent el Barça el va recuperar per 5
milions d’euros. Josep Guardiola ne-
cessitava un central àgil que tingués
olfacte de gol i que, al mateix temps,
donés seguretat a la defensa perquè
l’equip pogués assajar, sense patir, les
seves filigranes.

Piqué va aprofitar l'oportunitat. Va
esdevenir un baluard inexpugnable i
aquell mateix any el Barça va tancar
un any gloriós: va guanyar sis títols,
entre els quals la lliga, la Copa i la
Champions, i va apallissar el Reial Ma-
drid per 2 a 6 al Santiago Bernabéu.
El mateix any Piqué va debutar a la se-
lecció espanyola, amb la qual es va
proclamar campió del món el 2010.

El 2011 va tornar a guanyar la Lli-
ga i la copa d’Europa i va fer pública la
seva relació amb Shakira, amb la qual
ha tingut dos fills. La relació amb la can-
tant, que té deu anys més que ell, el va
estructurar i el va posar en el mateix ni-
vell mediàtic que les estrelles del Ma-
drid, amb les quals sempre ha rivalit-
zat més per esport i per ganes de tocar
els collons que no pas per vanitat. 

Independent i sentimental, Piqué
ha sigut una de les figures que més ha
ajudat a posar de manifest la intole-
rància del públic espanyol respecte a
la catalanitat. Els insults que ha rebut
per defensar el dret a l’autodetermi-
nació el van portar a posar la seva con-
tinuïtat a la selecció a disposició de
l’entrenador, després de votar en el re-
ferèndum de l’1 d’octubre.

Protegit per un físic imponent,
un quocient intel·lectual privilegiat i
una seguretat material que gaudeix
des de petit, Piqué sempre juga sobre
segur. Encara que li agradi apostar fort
i mentir poc, sap molt bé on vol anar
i fins on es pot esplaiar. Les seves ex-
centricitats i el caràcter emprenedor,
que l’ha portat a obrir empreses di-
verses, li han donat un protagonisme
que no hauria assolit amb la feina sor-
da i poc lluïda que sovint li toca fer al
camp, com a central.

Publicat a El Nacional.cat

per Enric Vila

4Prepareu-vos 4Gerard Piqué

@Miotroyo2parte: Fernando Pérez, te-
niente del @EjercitoAire y de solo 26 años,
es el piloto fallecido esta mañana mien-
tras pilotaba un #F18. Descanse en paz. 

@Laiaortiz: Si volem deixar enrere la po-
bresa actual, cal combatre les desigual-
tats. Pobresa Zero. No és una crisi, és una
estafa.

@APampliega: Cae la última bandera del
Estado Islámico en la ciudad de Raqqa.
Cuatro años después la ciudad ha sido
liberada.

Opinió en 140 caràcters
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La planta que l’automobilística
Seat té a Martorell és l’objecte de
totes les mirades després que
centenars d’empreses hagin de-
cidit canviar la seva seu social o fis-
cal arran de la situació política. 

La companyia, que no s’ha vol-
gut pronunciar en cap sentit, va
sembrar dubtes quan va decidir
ajornar sine die l’anunci del nom
del nou model de cotxe, que està
previst que es fabriqui en aques-
ta planta d’aquí a dos anys.  A par-
tir d’aquí, diversos mitjans de
comunicació van començar a es-
pecular sobre si la companyia
també canviaria de seu social i
marxaria de Catalunya, fet que va
neguitejar tot el Baix Nord, ja que
Seat dóna feina directament a
14.000 persones i genera 150.000
llocs de treball indirectes. 

Fonts de l’Ajuntament de
Martorell han afirmat a Línia
Nord que, tot i la incertesa de les
informacions publicades, “un
hipotètic canvi de seu social no
tindria impacte sempre que es
mantingui la producció i l’ocu-
pació a la fàbrica de Martorell”.
Per la seva banda, l’alcalde d’A-
brera, Jesús Naharro, s’ha mos-
trat prudent al respecte i ha de-
manat tant a l’empresa com als

sindicats que les decisions “es
prenguin en consideració amb els
treballadors, les seves famílies i
l’impacte en els municipis”. 

En declaracions a Catalunya
Ràdio, el líder d’UGT i del comitè
d’empresa de Seat, Matías Car-
nero, va explicar que la com-
panyia rep pressions “de totes
bandes” –inclosa de la monar-
quia– per marxar, però confia
que la producció “no es mourà”. 

El territori confia que no es tocaran els llocs de feina. Foto: Seat

Crida a la calma davant les
pressions a Seat perquè marxi

» “Un canvi de seu social no tindria impacte”, diuen des del consistori 
» El comitè denuncia la situació, però la companyia no es pronuncia

El Ple rebaixa el preu de
l’assistència a la dependència
IMPOSTOS4El Ple municipal
ha aprovat provisionalment les
modificacions de les ordenances
fiscals per a l’exercici 2018. El re-
gidor d’Hisenda, Josep Casasa-
yas, va afirmar durant el plena-
ri que “els impostos i les taxes a
Martorell per a l’any 2018 no pu-
jaran”. També es va donar llum
verda a la modificació de l’or-
denança general de preus pú-
blics per a la prestació del servei
d’atenció a les persones. En
aquest sentit, el regidor va re-

calcar que “abaixem el preu pú-
blic en els ajuts a domicili per a
persones en situació de depen-
dència i en el servei de teleas-
sistència”. La Diputació de Bar-
celona fixa uns índexs de refe-
rència de preus de 18 euros/hora
en els serveis bàsics d’ajuda a do-
micili i de 13,44 euros/mes en el
servei de teleassistència. A Mar-
torell, però, el preu màxim d’a-
quests serveis serà d’11,7 eu-
ros/hora i de 7,21 euros/mes,
respectivament.

PREMI4Martorell ha rebut tres
Flors d’Honor en el darrer cer-
tamen Viles Florides, que orga-
nitza la Confederació d’Horti-
cultura de Catalunya. 

Aquesta distinció vol mostrar
i posar en valor la riquesa natu-
ral i paisatgística del país mit-
jançant el reconeixement pú-
blic de tots aquells projectes
d’enjardinament, ornamentació
floral, mobiliari urbà i espais
lúdics que, tant en l’àmbit públic
com privat, esdevinguin un

exemple a seguir. Per tercer any
consecutiu Martorell rep aques-
ta distinció, que enguany és de
tres Flors del total de quatre, di-
ploma màxim que només han
rebut 11 municipis catalans. 

L’alcalde Xavier Fonollosa
ha remarcat a través d’un co-
municat que “tenim la màxima
distinció, la tercera Flor d’Honor,
i ens falta anar a per la quarta,
que és l’excel·lència, i no para-
rem fins a arribar-hi”. El guardó
és “gràcies a la tasca de l’equip de

jardineria de l’Ajuntament, els
usuaris del Centre Especial de
Treball Can Serra, d’on surten les
flors que guarneixen Martorell,
i dels martorellencs que s’han fet
seu aquest projecte que ens fa
sentir a tots molt orgullosos en
veure la transformació i millora
constant de l’espai públic del
nostre poble”, ha expressat. 

Un total de 48 municipis han
rebut tres Flors d’Honor, 48 més
n’han rebut dues, i 6 municipis
només n’han rebut una.

Participació | Els usuaris poden valorar la qualitat dels poliesportius
Amb l’objectiu de conèixer el grau de satisfacció general dels usuaris dels complexos esportius municipals de

la demarcació de Barcelona, la Diputació ha posat en marxa una nova enquesta per tal que les persones usuà-
ries puguin fer-ne una valoració. A Martorell, els usuaris del Complex Esportiu La Vila i del Centre Integral

d’Esport i Salut podran respondre a una enquesta que trobaran al mateix equipament o per internet.

El Ple va acordar també abaratir els preus públics de la teleassistència. Foto: Aj.

Una ciutat de tres Flors d’Honor

Marc Pidelaserra
MARTORELL
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Mans Mercedàries explica
la seva feina a l’Equador

COOPERACIÓ4La tasca de
l’ONG Mans Mercedàries a l’E-
quador, on va col·laborar per re-
construir dues escoles, ha estat
divulgada durant aquest mes
per la pròpia entitat. 

El Complex Educatiu To-
rrent de Llops va acollir una
exposició amb diverses fotogra-
fies del viatge, que mostraven
com una desena de cooperants,
veïns de Martorell i Sant Andreu
de la Barca, van aportar mà d’o-
bra en la reconstrucció de les au-
les malmeses. Es tracta de les UE
María Mercedes i Mercedes, de
Junín i Calceta respectivament,
dues petites ciutats de la zona
costanera del país, separades
per tan sols 12 quilòmetres. 

Aquestes instal·lacions van
quedar molt afectades pels terri-
bles terratrèmols que van assolar

l’Equador l’any passat. Els vo-
luntaris van compartir uns dies
amb les comunitats mercedà-
ries del país, els alumnes i els in-
tegrants de la comunitat educa-
tiva, amb els quals van realitzar
tallers, van decorar les parets de
les escoles amb murals i van co-
nèixer de primera mà el testimoni
dels qui van viure el terratrèmol. 

A més de l’exposició fotogrà-
fica del 23è Camp de Treball de
Mans Mercedàries a l’Equador,
els cooperants van oferir una xe-
rrada sobre la seva experiència a
l’auditori del Centre Cultural, el
passat dia 20. D’aquesta manera,
l’ONG ha fet divulgació de la
seva obra en el país sud-americà,
i a poc a poc va passant pàgina de
la polèmica que es va generar al
voltant de la seva tasca i el destí
dels diners que recapta.

SOLIDARITAT4En un marc in-
comparable, la sala d’El Pro-
grés, 223 comensals van gaudir
del sopar benèfic organitzat per
l’entitat Catalunya contra el Càn-
cer, per recaptar diners per a la
investigació sobre aquesta ma-
laltia. En total es van aconseguir
4.600 euros, gràcies a les dona-
cions i a una rifa amb més de 200
articles cedits de forma altruista
per comerços i empreses locals. 

La presidenta de l’associació
Catalunya contra el Càncer a
Martorell, Montserrat Camp-
many, va expressar paraules d’a-
graïment a socis, voluntaris i
comensals. En declaracions al
mitjà de comunicació municipal,
Campmany va explicar que “fa
38 anys que us ho agraeixo de tot
cor, perquè tots els diners van
destinats a la investigació, la
prevenció i l’atenció al malalt.
Cada any som més els qui fem
l’esforç d’ajudar per fer realitat
aquesta festa”.

La vetllada, a més de gastro-
nomia i solidaritat, també va
tenir un espai per a la divulgació.
El doctor Albert Biete, cap del
Servei d’Oncologia Radiotera-
pèutica de l’Institut Clínic i pre-
sident del Comitè Tècnic de l’As-
sociació Espanyola contra el
Càncer (AECC)-Catalunya con-

tra el Càncer, va assegurar que el
càncer és una malaltia comple-
xa, amb diferents tipologies, i
que caldran anys per trobar-ne
la cura definitiva. No obstant
això, “en aquests moments, te-
nim 36 milions d’euros actius en
diferents programes de recerca
contra la malaltia a tot l’estat; i
Catalunya rep el 60% dels ajuts,
ja que és aquí on es concentra la
major part de programes d’in-
vestigació contra el càncer”. Bie-
te va insistir en la prevenció i
promoció d’estils de vida salu-
dables per evitar la proliferació

de la malaltia, ja que “un de
cada tres casos de càncer es pot
evitar seguint una bona alimen-
tació, abandonant el tabac, l’abús
d’alcohol, l’exposició solar ex-
cessiva, el sedentarisme i l’obe-
sitat”. El doctor també va re-
marcar la importància d’invertir,
no només en recerca i campan-
yes preventives, sinó també en
ajut psicosocial per als malalts i
les seves famílies.

Les accions de l’entitat van
continuar en els següents dies
per commemorar el dia mundial
contra el càncer de mama.

223 persones van assistir al sopar a la platea del teatre. Foto: Ajuntament

El sopar de Catalunya contra 
el Càncer recapta 4.600 euros
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La biblioteca recorda els 850
anys de l’hospital de Martorell
HISTORIA4L’historiador Ferran
Balanza va repassar la trajectò-
ria de l’hospital de Martorell a la
biblioteca, en una conferència
emmarcada dins dels actes de
celebració dels 850 anys del
centre sanitari. 

L’equipament va néixer el
1167 sota el nom d’Hospital Sant
Joan Baptista i del Sant Crist.
Aquest primer edifici es va cons-
truir gràcies a la donació a Pere
d’Espiells d’una casa del senyor
de Martorell, Guillem Ramon de
Castellvell. Era un hospital me-
dieval, que “atenia peregrins i
viatgers en la cruïlla de camins
que ja era aquell Martorell”.
Aleshores, els hospitals “no te-
nien res a veure amb els que co-
neixem ara; eren més aviat asils,
espais on trobar un bon sama-
rità, un foc encès i un plat calent

a taula”, va definir Balanza. Des
d’aleshores, l’hospital va anar
creixent i consolidant-se, fins a
l’actualitat. 

Ara el centre ha ampliat el
servei d’urgències, s’han incor-
porat noves unitats d’hospitalit-
zació i s’ha augmentat la capaci-
tat de llits. Tal com va explicar Lí-
nia Nord el passat mes de maig,
el conseller de Salut, Toni Comín,
es va comprometre públicament
a fer possible una nova amplia-
ció de l’Hospital Sant Joan de
Déu per solucionar les mancan-
ces d’espai i de recursos. Els
acords establerts entre el De-
partament de Salut, l’Ajunta-
ment, la direcció i el patronat del
centre han de garantir el futur
d’aquest hospital, que és centre
de referència de fins a 160.000
persones de la zona.

CULTURA POPULAR430 colles
geganteres vingudes d’arreu de
Catalunya van celebrar el 25è
aniversari del Diable i la Velleta,
els gegants de Martorell, en una
trobada de cultura popular que va
omplir de gom a gom els carrers
de Martorell fa dies.

La novetat de la jornada va ser
la presentació de la nova figura:
el gegantó Diable Petit. L’escenari
principal de la jornada va ser el
Pont del Diable, punt des d’on,
amb la col·laboració dels Diables
de Martorell, la nova figura va ser
oficialment presentada. 

El nou gegantó és una rèpli-
ca del gegant Diable ja existent,
amb la mateixa vestimenta i ac-
cessoris. Les principals diferèn-
cies es troben en la cara, ja que el
nou diable té una fisonomia més
infantil, i la mida, pensada perquè
el carreguin els membres més jo-
ves de la colla de Gegants de
Martorell. 

El bateig d’aquest nou mem-
bre geganter, que té com a pa-
drins els gegantons de la Roser de
Masquefa i el Molinenc de Molins
de Rei, va consistir en la prime-
ra ballada davant de tots els as-
sistents, amb una coreografia
creada pels geganters més petits
de la colla martorellenca. 

Els gegants martorellencs

van arribar a la plaça de la Vila
després de la cercavila, i van re-
clamar el seu protagonisme
tornant a ballar per celebrar el
25è aniversari, i degustant un
gran pastís commemoratiu. Per
a aquesta efemèride, aquestes
dues figures van estrenar ves-
tuari, renovació que han pogut
dur a terme gràcies a ser la ter-
cera proposta més votada als
pressupostos participatius.  

L’alcalde de Martorell, Xa-
vier Fonollosa, va felicitar els
Geganters de Martorell pels 25
anys del Diable i la Velleta i pel

naixement del Diable Petit.
L’alcalde va afirmar que “hem
de seguir mantenint vives les
nostres tradicions de cultura
popular i vosaltres ho feu tant
a Martorell com a arreu del
país”, afegint que a Martorell
“mai no s’havien vist tants ge-
gants i gegantons junts”. 

I és que, en total, es van reu-
nir a la ciutat més de 70 gegants
i gegantons. Les més de trenta co-
lles reunides a Martorell van ba-
llar totes juntes al ritme de l’In-
xa Brass Band per tancar aques-
ta jornada especial.

Exitós 25è aniversari geganter. Foto: Carles Porta/Ajuntament de Martorell

El nou gegantó es presenta en
els 25 anys del Diable i la Velleta
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EDUCACIÓ4El foment de la cul-
tura emprenedora és una línia es-
tratègica del Pla d’acció de desen-
volupament local del Centre de Pro-
moció Econòmica Molí Fariner 2014-
2018. Per aquest motiu, l’Ajunta-
ment de Martorell aposta per pro-
moure l’esperit emprenedor des
dels cicles formatius inicials a les es-
coles i instituts del municipi amb pro-
grames innovadors com Cultura
Emprenedora a l’Escola (CUEME),
amb l’objectiu de fomentar els valors
d’emprendre. “No es tracta només de
crear empresa, sinó d'impulsar entre
els estudiants valors com treballar en
equip, liderar, prendre decisions o
adaptar una actitud indagadora i po-
sitiva davant la vida”, explica l’alcal-
de de Martorell, Xavier Fonollosa.

El servei d’assessorament a per-
sones emprenedores municipal fun-
ciona des de fa més de 20 anys i
compta des de fa quatre anys amb
un viver d’empreses, l’únic municipal
del Baix Llobregat Nord, des del
qual s’han desplegat altres serveis
adreçats a empresa, emprenedoria
i ciutadania en general amb l’objec-
tiu d’obrir totes les opcions possibles
quant a consolidació empresarial i
creixement de l’ocupació.  

L’Ajuntament de Martorell es va
sumar al projecte CUEME el curs
2013-14 amb l’Escola José Echega-
ray, i el curs següent s’hi va adherir
l’Escola Mercè Rodoreda, seguida de
l’Escola Lola Anglada. En total, 7 co-
operatives i 175 alumnes de Marto-
rell participen actualment en el pro-
jecte, consolidat per quart any con-
secutiu i tot un èxit, tant per la bona
actitud i predisposició dels alumnes
com per la cooperació del profes-
sorat, padrins, col·laboradors, tècnics
municipals i famílies.

AMB NOMÉS 10 ANYS
Els 175 alumnes de 5è de primària (10
anys) creen, gestionen i tanquen
una cooperativa durant cada curs,
compaginant les classes amb el pro-
jecte emprenedor i realitzant tot el
procés com qualsevol altre empre-
nedor o empresa. El programa trans-
versal engloba totes les competèn-
cies bàsiques del currículum i permet
a cadascun dels membres de la co-
operativa desenvolupar les seves in-
tel·ligències múltiples, aportant al
grup el millor d’ells mateixos.

Aquest procés comporta la cons-
titució de la cooperativa (denomi-
nació, estatuts, NIF, capital social a
aportar pels socis...); el permís d’o-
cupació de la via pública; l’elecció del
producte; el disseny de la imatge cor-
porativa; la difusió i la comunicació;
la producció i la venda; l’aportació de
part dels beneficis a projectes d'in-
terès social i l’avaluació. Durant el curs
es realitzen diferents trobades de les
cooperatives, la qual cosa propicia

una experiència molt enriquidora
d’interrelació dels alumnes. Una de
les trobades és a La Fageda. Una vi-
sita amb un doble objectiu: per una
banda, el contacte entre tots els
alumnes i, d’altra banda, conèixer una
cooperativa.

Tot aquest treball en equip rea-
litzat tant pels alumnes com per l’e-
quip docent i tècnic del projecte cul-
mina amb la venda dels productes al
mercat.  Les parades de les coopera-
tives el dia de la venda s’ubiquen a
l’entorn del Mercat Municipal de
Martorell, fomentant-ne l’ús, dina-
mitzant-ne les parades i generant-hi
una major afluència de visitants
aquell dia, cosa que propicia un aug-
ment de les compres. Un cop finalit-
zada la venda, retornat el capital ini-
cial i destinat el 10% a l’entitat social,
els alumnes realitzen una activitat en
grup amb els beneficis obtinguts. 

Com a cloenda del projecte, s’or-
ganitza un acte on els cooperativis-
tes reben un reconeixement acom-
panyants dels padrins empresarials,
poden veure un audiovisual de tot el
treball fet, fan entrega d’un donatiu
a les entitats socials i comparteixen
experiències amb la resta d’escoles,
docents, tècnics i representants po-
lítics del municipi.

TRETS DIFERENCIALS
“A Martorell, hem volgut que el
CUEME formi part de la comunitat
educativa de l’escola, implicant els
docents i les famílies que s’hi han vol-
gut sumar i que dia a dia veuen com

els seus fills i les seves filles són ca-
paços de crear i fer funcionar una co-
operativa”, afirma Fonollosa.

El treball en xarxa entre mestres,
tècniques i equip de govern de l’ens
local és cabdal en el programa, així
com l’escolta activa del que passa dià-
riament a l’aula i les necessitats que
es generen per complementar l’es-
quelet d’aquest gran projecte. Com
a valor afegit destaca el contacte dels
alumnes amb el teixit empresarial del
territori i el fet que es creen vincles du-
rant tot el curs amb diferents pro-
fessionals que aporten als alumnes
una visió real del món empresarial. 

Des del Centre de Promoció
Econòmica Molí Fariner es planifica
al llarg del programa una sèrie de ta-
llers i visites en les quals col·laboren
de manera voluntària diferents pro-
fessionals de sectors segons les ne-
cessitats de la cooperativa. Amb
aquests tallers els alumnes prenen
contacte real amb el teixit empre-
sarial i coneixen l’activitat de diferents
professionals i tot el que els envolta.
Els tècnics també posen en contac-
te cada curs un empresari, prefe-
rentment ubicat al viver d’empreses,
amb les cooperatives per fer-los de
padrins empresarials.

Altres aspectes de la cooperació
empresarial en aquest programa
són que les visites a empreses, la re-
lació de les cooperatives amb l’entorn
i la implicació de diferents agents lo-
cals donen un valor afegit al projec-
te i enriqueixen els coneixements
transversals dels alumnes.

Petits emprenedors
» 175 alumnes martorellencs aprenen a fer una cooperativa gràcies a Cultura Emprenedora a l’Escola 

» Martorell és pioner a Catalunya en incloure al programa un centre d’educació especial: El Pontarró

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE MARTORELL

Martorell al dia

Un total de 175 alumnes martorellencs aprenen a crear una empresa cooperativa dins el programa Cultura Emprenedora a l’Escola. Foto: Ajuntament

EDUCACIÓ ESPECIAL4L’Es-
cola El Pontarró participarà aquest
curs 2017-18 al projecte Cultura
Emprenedora a l’Escola (CUEME).
Serà el primer centre d’educació es-
pecial a Catalunya que s’integrarà
en aquest programa. Des de l’Es-
cola El Pontarró, la professora Mar-
ta Valero ha destacat la importàn-
cia de sumar-se al projecte i “d’obrir
el camí a aquesta tipologia d’a-
lumnes, perquè entenguin i sàpi-
guen què és l’emprenedoria”.
Aquesta nova incorporació pre-
senta tot un repte i reforça el con-
cepte d’escola inclusiva pel qual
aposta el departament d’Ensen-
yament de la Generalitat.

La promoció de la cultura em-

prenedora entre l’alumnat afa-
voreix la millora dels resultats
educatius i promou l'adquisició
d'un conjunt de capacitats, habi-
litats i valors útils que capaciten les
persones a gestionar adequada-
ment els seus projectes profes-
sionals i vitals, entenent l’empre-
nedoria com una manera de viu-
re, amb independència de crear o
no una empresa. És quelcom que
va més enllà.

Els equips docents dels centres
valoren molt positivament el pro-
grama, ja que poden transmetre als
alumnes la importància de treba-
llar en equip i portar els nens a
nous contextos molt propers al
que serà la seva vida en un futur.

Pioners en inclusió
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50. Número rodó. Efemèride que
no és poca cosa. Aquest mes 
Línia Nord arriba al mig cente-
nar d’edicions, i ho fa des d’una
posició de lideratge: som la pu-
blicació de referència periodística
al Montserratí. “Quin mèrit, se-
guir sortint en paper!”, ens dieu
molts. Sorpresa barrejada amb
dosis variables d’admiració. Això
és el que es desprèn de les vos-
tres felicitacions, algunes de les
quals recollim en aquest suple-
ment especial. I no ens ha d’es-
tranyar que sigui així, perquè els
primers a matar el paper abans
d’hora hem estat i seguim sent
nosaltres: els periodistes.

Quin gremi, el nostre! Sem-
pre posant dates de caducitat al

que fem, als suports que utilitzem,
al que representem. I ves per on,
aquí estem: celebrant el número
50 d’una publicació que ha sabut
trobar en el format paper i en fu-
gir de l’allau digital la seva raó de
ser. Contradient les profecies
apocalíptiques. Deixant que la ca-
ducitat la poseu vosaltres, els
lectors i els anunciants –còmpli-
ces fidels–, en funció de si us som
útils o no. Aplicant sentit comú a
aquest monstre de la immedia-
tesa que ens devora. Defensant els
valors tradicionals del periodis-
me. La feina ben feta.

I dia rere dia veiem que, a di-
ferència del que prediquen al-
guns, ens valoreu perquè fem les
coses amb reflexió, amb rigor,

amb pluralitat. En paper, i tam-
bé en digital, però sobretot en pa-
per. I als barris. Amb vosaltres.
Amb els veïns i els comerciants.
Parlant del que us toca de prop,
sigui nou o no. Cridaner o no.
Aportant-vos valor. Allò de les
comunitats de lectors, però de
debò. El dia a dia. La teva trucada
queixant-te d’una informació
que no et fa el pes. El feedback
més enllà del comentari web.

Sempre he pensat que, men-
tre tingui sentit el que fem, 
Línia Nord tindrà futur. I crec
que fins ara, modestament, ha
estat així. Ja ens ho direu vo-
saltres, quan no ens trobeu útils.
De moment, nosaltres anem
per feina i us ho posarem difícil.

COMUNICACIÓ4Línia Nord (edi-
ció Baix Llobregat Nord) publi-
ca aquest mes el número 50. La
capçalera, fundada l’any 2013,
revalida la seva presència terri-
torial i es reafirma com la pu-
blicació de referència periodística
al Montserratí, amb prop de
10.000 exemplars mensuals con-
trolats per OJD-PGD.

Coincidint amb aquesta efe-
mèride, l’empresa editora anun-
cia un ambiciós pla de rellança-
ment progressiu per incrementar
continguts, paginació, difusió i pe-
riodicitat en els mesos vinents.
L’objectiu és poder seguir creixent
en un context econòmic que co-

mença a donar símptomes de
reactivació. En aquest sentit, els
plans de la capçalera passen per
potenciar el seu pes i arrelament
a les ciutats i pobles on ja té pre-
sència actualment i seguir des-
plegant seccions pròpies d’altres
municipis.

Línia Nord (edició Baix Llo-
bregat Nord) pertany al Grup Co-
municació 21, que edita en xarxa
una vintena de capçaleres de pro-
ximitat i distribueix 418.617 exem-
plars certificats a la ciutat de Bar-
celona i la seva àrea metropolita-
na, aconseguint arribar a nous tar-
getsde lectors complementaris als
de la premsa generalista.

Línia Nord arriba al 50
» La capçalera celebra l’efemèride reafirmant-se com la publicació de referència al Montserratí

Anem per feina
Per Arnau Nadeu, director editorial de la xarxa de periòdics Línia

Especial Línia Nord 50
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La comarca felicita Línia Nord
Xavier Fonollosa
Alcalde de Martorell
Moltes felicitats al periòdic Línia Nord pels seus
cinquanta números. Mig centenar d’edicions fent
periodisme des de fa quatre anys al nostre poble
i a la nostra comarca amb el rigor, la pluralitat i la
qualitat d’un mitjà de referència. Vull donar a tot
el seu equip el meu sincer agraïment per la feina
feta i desitjar que puguem gaudir, per molts anys
més, d’informació local al servei de tots els mar-
torellencs i les martorellenques. 

Enric Llorca
Alcalde de Sant Andreu
L’accés a la informació més local és sempre motiu
de celebració. Els mitjans locals són la veu dels nos-
tres pobles i ciutats, perquè recullen les informacions
que habitualment no tenen cabuda als mitjans na-
cionals. Si l’arribada d’un mitjà és una gran notícia,
encara ho és més la seva consolidació. Des de Sant
Andreu de la Barca desitgem una llarga vida a Lí-
nia Nord, un mitjà de referència, i que es faci res-
sò de molt bones notícies a la nostra comarca. 

Pilar Puimedon
Alcaldessa d’Olesa
Volem donar-vos l’enhorabona per les 50 edi-
cions que heu publicat del periòdic Línia Nord!
Per al nostre municipi és molt important poder
comptar amb publicacions locals i de proximi-
tat de qualitat com la vostra. Publicacions
d'informació i participació que siguin cronistes
de la realitat dels nostres municipis i ciutats i
que donin veu al nostre territori. Per moltes edi-
cions més!

Carme Rallo
Alcaldessa de Sant Esteve
Des de la seva primera edició, Línia Nord ha es-
devingut altaveu de la nostra realitat, d’allò que in-
teressa als nostres vilatans. La presència de mitjans
de comunicació de proximitat posa en valor un món
local que es reivindica davant d’un context cada ve-
gada més global i immediat. Fer-se un lloc no és
camí fàcil. Per això, des d’aquí, us encoratjo a se-
guir comunicant, a apropar-nos les realitats dels
nostres municipis. Per moltes edicions més! 

Joan Carles Almirall
Alcalde de Castellví
Amb motiu d’aquesta 50a edició de Línia Nord, des
de l’Ajuntament de Castellví de Rosanes us volem
traslladar la nostra felicitació. La proximitat d’un
mitjà d’abast local com aquest és la seva clau de vol-
ta. Els mitjans locals són els que ens permeten a tots
plegats conèixer què passa en els municipis del nos-
tre entorn immediat, aquells en què desenvolupem
el nostre dia a dia. Us encoratgem a seguir enda-
vant amb aquesta tasca informativa de proximitat.

Eduard Rivas
Alcalde d’Esparreguera
Ens afegim a les felicitacions a Línia Nord per l’e-
dició del número 50 de la capçalera, i sobretot per
posar en valor la tasca informativa d’arrel munici-
pal que ve desenvolupant. El relat de què passa als
nostres municipis i el testimoni de la realitat del nos-
tre entorn són eines fonamentals per garantir la
igualtat i la pluralitat i, en aquest sentit, hem de fe-
licitar Línia Nord per la seva aportació ferma i con-
tinuada. Moltes felicitats i que en vinguin molts més!

Jesús Naharro
Alcalde d’Abrera
Volem felicitar el periòdic Línia Nord per ha-
ver publicat la seva edició número cinquanta!
Es tracta d’un periòdic gratuït i de proximitat
que reflecteix la realitat dels municipis de la
nostra comarca. Des de l’Ajuntament d’Abrera
us encoratgem a continuar treballant en aques-
ta línia per oferir informació de proximitat i de
qualitat als veïns i veïnes del Baix Llobregat
Nord. Felicitats!

Miquel Solà
Alcalde de Collbató
Des de l'Ajuntament de Collbató som molt cons-
cients de la necessitat de l'existència de mitjans de
proximitat, que ens informin dels fets que passen
al nostre voltant i que ens poden afectar en el dia
a dia tant o més que els grans titulars. A més, mit-
jans com el vostre dinamitzen la zona i faciliten el
coneixement entre els actors que hi convivim. Per
això, vull felicitar-vos i us animo a continuar ex-
plicant l'actualitat del nostre entorn.

Esther Brugués
Fem Vila Martorell
Volem felicitar Línia Nord per haver arribat als
50 números i desitjar que en vinguin molts més!
Considerem que és molt important que existeixi
la premsa comarcal. Es fa ressò de notícies locals
i properes i és una eina per als comerciants, com
a associació i individualment. En aquest sentit, Lí-
nia Nord parla de coses que passen a prop nos-
tre i de les quals la premsa nacional no se’n fa res-
sò. Per això és tan beneficiosa la feina que feu.

Marc Casasayas
Nou Martorell
En nom de l’associació de comerciants i empre-
saris Nou Martorell, vull traslladar-vos la nostra
més sincera felicitació per aquests cinquanta nú-
meros. Moltes gràcies per informar sobre l’ac-
tualitat, el comerç local i fer difusió de les nos-
tres activitats. Des d’associacions com la nostra
entenem que la tasca que feu els mitjans de pro-
ximitat és cabdal perquè el que fem arribi al nos-
tre públic. Enhorabona!

Especial Línia Nord 50
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» Nombroses veus del món de la política, l’esport i del teixit cultural, 
associatiu i comercial del Montserratí valoren l’efemèride del periòdic

Sam Carrique
Passió d’Olesa
Des de La Passió d'Olesa de Montserrat volem
felicitar-vos per haver assolit aquesta cin-
quantena edició de Línia Nord i esperonar-vos
a fer-ne moltes més. Sens dubte, des de la ciu-
tadania no podem fer altra cosa que agrair-vos
la feina que porteu a terme a peu de carrer i amb
clara voluntat d'informar tots els ciutadans de
la nostra comarca. Per tot això, moltes felicitats,
Línia Nord!

Marc Ureña
Salnitrats de Collbató
Des de les profunditats de les coves de Mont-
serrat, els diables Salnitrats de Collbató us fe-
licitem per les cinquanta primeres edicions del
periòdic de proximitat Línia Nord. Des de la
nostra colla, com també ja us han dit des d’al-
tres entitats i associacions, esperem moltes
edicions més del vostre Línia Nord. Enhora-
bona, salut i foc!

Rosa Cadenas
Arc de Sant Martí
Felicitem Línia Nord per les seves 50 edicions i us
encoratgem a fer-ne moltíssimes més, seguint tre-
ballant amb la rigorositat que heu demostrat fins
ara. Les entitats socials que tenim un dia a dia sa-
crificat, i moltes vegades invisible, agraïm que hi
hagi mitjans propers que tinguin en compte la nos-
tra tasca i en facin difusió. Això ens ajuda a estar
més inclosos en la societat, una de les grans lluites
de les persones amb discapacitat intel·lectual. 

Pepe Cuevas
La Portals
Felicitem molt sincerament Línia Nord per la
seva aportació en aquestes 50 primeres edicions.
Mes rere mes ens apropa el que passa en el nostre
entorn més proper i, per a la nostra entitat, és es-
pecialment interessant, ja que ens descobreix l’ac-
tualitat de l’esport en general i, més concretament,
de les activitats ciclistes de la zona. Moltes gràcies
per aportar-nos tant! Us encoratgem a seguir tre-
ballant en aquesta línia. 

Josep Cuscó
Passió d’Esparreguera
Des de la Passió d’Esparreguera i del món cul-
tural en general, i per celebrar la cinquantena
edició del periòdic de proximitat Línia Nord,
us encoratgem a seguir informant des d'això
que considerem tan important: la informació
de la nostra comarca elaborada des de la pro-
ximitat. Per tot plegat, la més sincera felicita-
ció pels cinquanta números publicats del pe-
riòdic Línia Nord! 

Pere Joan Martínez
Creu Roja Baix Nord
Felicitem Línia Nord per la publicació de la seva
cinquantena edició. En els temps que corren, és una
gran notícia que un periòdic arribi als 50 núme-
ros, que segur que en seran molts més. Ens uneix
l’esperit de treball en la proximitat del territori i
les ganes d’estar “cada vegada més a prop de les
persones”, un dels nostres eslògans. Aquesta
“premsa de casa” és cada vegada més necessària!

Núria Marquès
Nedadora
Com a filla de Castellví de Rosanes, us vull fer
arribar les meves sinceres felicitacions per ha-
ver arribat a aquesta cinquantena edició de Lí-
nia Nord. I com a esportista i nedadora, us ani-
mo a seguir posant en valor l’esport i els espor-
tistes del Baix Llobregat Nord, com així heu fet
al llarg d’aquests cinquanta números. Per tot ple-
gat, enhorabona i a continuar treballant perquè
en vinguin molts més!

Amadeo Ureña
CH Sant Esteve Sesrovires
Amb motiu de l’edició número 50 de la vostra pu-
blicació mensual del Baix Llobregat Nord, ens
plau fer-vos arribar la nostra més sincera i
agraïda felicitació per l’excel·lent tasca envers la
difusió i promoció de tot l’esport de la nostra co-
marca i, en especial, dels més modestos. Com
sempre, restem a la vostra disposició per a tot el
que us calgui al respecte, i us fem arribar la nos-
tra més cordial salutació. 

Miquel Fusalba
CB Martorell
50 edicions, 50 mesos. Més de 4 anys informant so-
bre els esdeveniments d’una comarca no és gens fà-
cil, i arribar fins aquí és inequívocament el resul-
tat d’una feina ben realitzada i de l’esforç d’un se-
guit de persones que han cregut en el projecte i hi
han posat tot el temps necessari per tirar-lo enda-
vant. És una feina dura i arribar fins aquí demos-
tra que ho sabeu fer. Molts ànims i força per seguir
endavant amb 50 edicions més, i més, i més...

Especial Línia Nord 50

Jesús Lana
Escriptor
Us vull traslladar la meva sincera enhorabona per
haver arribat al número 50, amics del periòdic Lí-
nia Nord! I no patiu, jo ho vaig fer l'any passat
i no és tan feixuc com diuen [Somriu]. Moltes grà-
cies per la feina i pel servei que porteu a terme.
En temps de globalització, s'agraeix la informa-
ció de quilòmetre zero. Us envio una abraçada des
de Martorell, la futura capital (o no) del Mont-
serratí (o no).
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Número 1 · Abril del 2013 Número 10 · Febrer del 2014 Número 25 · Juny del 2015

Número 28 · Octubre del 2015 Número 33 · Març del 2016 Número 40 · Novembre del 2016

Número 44 · Març del 2017 Número 47 · Juny del 2017 Número 49 · Setembre del 2017

Especial Línia Nord 50
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El centre cívic es ressent de
l’entrada de la Guàrdia Civil

AGENDA NACIONAL4Més enllà
de l’ensurt que es van endur els
veïns que es trobaven al Centre
Cívic de Can Sunyer i Valldaina
l’1 d’octubre, l’entrada de la
Guàrdia Civil en aquest equipa-
ment de Castellví encara arros-
sega conseqüències. 

El consistori ha informat que
queden suspeses les classes d’in-
formàtica fins a nou avís per
manca d’ordinadors, ja que el cos
policial de l’Estat se’ls va endur.
Es tracta  de set ordinadors de la
sala gran i un del despatx annex,
a més que els desperfectes són vi-

sibles també en la infraestructu-
ra de connexions del material in-
formàtic, perquè alguns ordina-
dors van ser literalment arrencats
i això va malmetre els cables. 

L’Ajuntament s’ha adreçat a
la comandància de la Guàrdia
Civil per demanar que retornin
el material. El consistori s’ha
mostrat des del primer mo-
ment contrari a l’actuació poli-
cial durant la jornada de l’1
d’octubre, tot convocant una
concentració a la plaça i adhe-
rint-se a l’aturada general que
es va realitzar el 3 d’octubre.

Festivitats | Aprovats els dos festius locals per a l’any que ve
Els festius locals de Castellví de Rosanes per a l’any 2018 ja estan fixats i seran els dies

28 de maig i 1 d’octubre. Com és habitual, les dues dates coincideixen amb el dilluns
posterior a la celebració de la Festa Major de Sant Isidre (maig) i de la Festa Major peti-

ta de Sant Miquel (setembre). El 2018 tindrà deu festius estatals i 3 més de catalans.

URBANISME4El procés de
transformació de Castellví de
Rosanes avança. Si  en  anteriors
edicions de Línia Nord s’expli-
cava els projectes de millora de
la mobilitat en els accessos al po-
ble, ara l’objecte de millora és el
centre urbà. 

La Diputació de Barcelona
ha lliurat a l’Ajuntament un es-
tudi en el qual analitza les possi-
bilitats de millorar l’habitabilitat
del nucli central, especialment de
la plaça del poble, garantint la se-
guretat dels vianants i poten-
ciant l’espai públic com a lloc d’in-
tercanvi, de comerç, de joc i de
trobada dels seus habitants. És a
dir, que el centre esdevingui efec-
tivament un punt de trobada, i no
sigui un lloc de pas per on els
veïns circulin en cotxe cap a casa
seva o per anar a treballar.

L’estudi constata que la pla-
ça i els seus entorns és on ac-
tualment es concentra majori-
tàriament el comerç local, així
com l’Ajuntament i el centre
d’assistència primària. A més, és
en aquesta plaça on hi ha la pa-

rada dels serveis regulars de
transport públic interurbà, així
com la del Bibliobús. D’aquesta
manera, els carrers del nucli
compleixen bàsicament la fun-
ció de sistema viari per al pas de
vehicles, tot i que en tant que hi
ha una baixa intensitat del tràn-
sit, sovint les calçades les utilit-
za el vianant també per caminar. 

El treball proposa fer una
prova en l’espai públic, amb in-
tervencions in situ de baix cost,
com la ubicació de mobiliari i
senyalística als carrers, per arri-
bar a un consens de les actua-
cions a fer amb els ciutadans i fa-
cilitar la posterior redacció dels
projectes per part dels serveis
tècnics municipals. 

Pròximament s’actuarà per transformar el centre urbà. Foto: Google Maps

El centre es  transformarà per
afavorir el comerç i els veïns
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AGENDA NACIONAL4La ten-
sió viscuda durant el referèndum
de l’1 d’octubre a Sant Andreu de
la Barca va tenir un dels punts
calents a l’institut El Palau, on
desenes d’agents de la Guàrdia
Civil es van personar per clau-
surar-lo com a col·legi electoral. 

L’endemà de l’1-O, el centre
va reprendre la seva normal ac-
tivitat. Això sí, es va convocar tot
l’alumnat a concentrar-se al pati
del recinte “a favor de la pau”. En
dies posteriors, l’Associació Es-
panyola de Guàrdia Civil va de-
nunciar que diversos fills d’a-
gents escolaritzats en aquest
centre estaven rebent “pres-
sions” per part d’alumnes i pro-
fessorat, i que l’associació esta-
va estudiant la possibilitat de
querellar-se contra l’institut per
incitació a l’odi. 

Tant el departament d’En-
senyament de la Generalitat com
el propi institut van sortir al
pas d’aquestes acusacions per

negar-les amb rotunditat. En
un comunicat, el claustre de
professors va expressar que
“sempre s’ha vetllat per la per-
fecta convivència de la comuni-
tat educativa”. Uns 200 alumnes
també es van concentrar davant
del centre per demanar “res-
pecte” per a tots els estudiants.

Per la seva banda, l’alcalde
de la ciutat, Enric Llorca, va en-
viar un missatge demanant cal-
ma i diàleg per resoldre l’am-
bient polític i social. El batlle va
condemnar la violència “vingui
d'on vingui” i va assegurar que
“la violència no es combat amb
més violència”.

La Guàrdia Civil va intervenir al Palau l’1-O. Foto: Twitter (@crispacio1978)

Dies difícils al Palau després de
l’actuació policial de l’1 d’octubre
» L’institut nega que es pressioni els fills dels agents després de l’1-O
» L’alcalde Llorca fa una crida a “la tolerància, el respecte i el civisme” 

Els veïns recullen tones 
de brossa del riu Llobregat

MEDI AMBIENT4Una nova ac-
ció ciutadana ha permès man-
tenir una mica més net el riu
Llobregat. L'Ajuntament de Sant
Andreu de la Barca ha organit-
zat una jornada lúdica per ne-
tejar la llera del riu, que ha per-
mès recollir brossa i escombra-
ries. La jornada ha comptat
amb la col·laboració del Centre
Excursionista Pi Tallat i de l'en-
titat per la Defensa del Medi
Ambient de Sant Andreu de la
Barca (DEMASAB) i hi han par-

ticipat una vintena de persones.
Aquests voluntaris, que han ne-
tejat el tram del riu que hi ha a
la sortida de l'escola Josep Pla,
han aconseguit omplir un total
de 22 bosses industrials ple-
nes, un bidó gran i trossos de ca-
ble robat. Amb aquesta iniciati-
va, l'Ajuntament pretén cons-
cienciar a la població de la im-
portància de les seves accions
per evitar malmetre els espais
naturals que hi ha a l'entorn de
la ciutat, com és el cas del riu.

OCUPACIÓ4Quinze joves de la
ciutat tindran la seva primera
oportunitat laboral a l’Ajunta-
ment. Es tracta del programa El
meu primer treball, que pretén
donar una oportunitat laboral als
joves que fa poc que han acabat
els seus estudis superiors. 

Els requisits per formar part
del programa són que la perso-
na interessada tingui menys de
30 anys i estigui inscrita al pro-
grama de Garantia Juvenil que
promou el Ministeri d’Ocupació.

L'alcalde Enric Llorca ha expli-
cat a través d’un comunicat que
“la iniciativa es marca com a ob-
jectiu fonamentalment oferir als
joves una oportunitat perquè
puguin tenir contacte amb el
mercat laboral i poder adquirir
experiència, un dels requisits
que més demanen les empreses
però que és difícil d'aconseguir
quan surts de la facultat”. 

Els perfils professionals que
es busquen amb aquest pro-
grama són, entre d'altres, el

d'arquitecte, el de tècnic de
medi ambient o el d'educador
social. Els nous contractats tin-
dran un sou de 1.100 euros per
a 14 pagues. 

Les persones interessades es
poden apuntar al programa al de-
partament de Promoció Econò-
mica de l'Ajuntament. En altres
municipis de la comarca s’han po-
sat en marxa programes similars
per afavorir l’ocupabilitat juvenil,
però el de Sant Andreu destaca
per durar tot un any.

Oci | Activitats gratuïtes per quan els infants surten d’escola
Els nens i nenes de Sant Andreu de la Barca d’entre 6 i 12 anys podran gaudir d’una nova

proposta d’oci gratuït durant les tardes de dilluns a divendres. Es tracta del programa
“Vols jugar amb nosaltres” promogut per l’Ajuntament, que pretén oferir als infants acti-

vitats socioeducatives i esportives per tal de promoure l’oci saludable i el companyerisme.

La primera feina, a l’Ajuntament
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OBRES4Després de mesos de
treballs tècnics, recerca de finan-
çament i treball amb els veïns, fi-
nalment les obres de cobriment de
la riera de Can Carreras s’iniciaran
aquest mes de novembre. 

En primer lloc s’acabarà de
realitzar una campanya d’ins-
pecció dels edificis per tal de mi-
nimitzar les afectacions de les
obres. La primera fase afectarà el
tram comprès entre el carrer Al-
tures i fins passat el carrer Sant

Antoni i durarà des del novembre
fins al desembre. A partir del mes
de desembre i fins al gener, s’am-
pliarà l’àmbit d’actuació i co-
mençarà la segona fase, en la qual
es treballarà també fins a la con-
fluència amb el carrer Estació i
carrer Calvari. Les afectacions
de trànsit més grans es produiran
a partir del mes de gener, a la ter-
cera fase, que és quan s’amplia-
rà la zona d’actuació fins a tra-
vessar el carrer Clota.

URBANISME4L’Ajuntament ha
presentat a la ciutadania l’A-
vanç, un document en el qual es
recullen els principis rectors
pels quals es desenvoluparà el
POUM (Pla d’Ordenació Urba-
nística Municipal), en què s’a-
posta per consolidar la ciutat tal
com és ara, però millorant-ne els
espais desaprofitats. 

El POUM és un document es-
tratègic per a qualsevol ajunta-
ment, ja que el que s’hi determi-
ni marcarà com s’ha de trans-
formar la ciutat en els pròxims
anys. En el cas d’Olesa, l’equip re-
dactor del document previ ha
marcat com a principals línies es-
tratègiques del POUM la mo-
dernització dels polígons indus-
trials, elaborar un catàleg de pa-
trimoni, evitar que els enllaços de
les grans infraestructures afectin
l'entorn natural, millorar els ac-
cessos per la C-55, minimitzar la
barrera de la via del tren, prote-
gir els sols no urbanitzables,

adaptació de carrils bici i, fins i
tot, l'edificació d'un hotel. L’al-
caldessa Pilar Puimedon va re-
marcar durant la presentació a la
ciutadania que les estratègies
d'aquest POUM passen per no
ampliar ni expandir el nucli urbà,
sinó reutilitzar els espais buits.

L’Ajuntament ha explicat
que ara està en marxa un perío-
de obert a nous suggeriments
dels olesans i olesanes i durant

un mes a partir de l'aprovació en
el pròxim Ple, on els veïns i veï-
nes poden fer les seves aporta-
cions. Per aquest fet, a la Casa de
Cultura hi ha una exposició per-
manent per a la consulta i es pre-
veu que un dia a la setmana un
tècnic municipal assessori els vi-
sitants. Tots els ciutadans poden
fer aportacions sobre espais de
la ciutat que necessiten ser re-
formats o noves propostes.

L’alcaldessa ha optat per “no expandir el nucli urbà”. Foto: Ajuntament

Olesa aposta per no créixer més 
i millorar els espais urbans

El cobriment de la riera 
Can Carreras, al novembre

POLÍTICA4Fruit del pacte de
govern entre ERC, PSC i Entesa
per Sant Esteve, fins al 2019 el
poble canvia d’alcalde. Enric
Carbonell, que ja va ser batlle en-
tre el 2006 i el 2015, agafa de
nou les regnes de la corporació
municipal en una situació eco-
nòmica molt delicada i amb els
estralls de l’1 d’octubre encara
ben visibles. 

Al Ple d’investidura, de fet,
l’alcalde va tenir aquests dos
elements molt presents durant el
seu discurs. El nou batlle es va
marcar com a objectius “fer mol-
ta feina” en l’àmbit de la bona
gestió i la transparència, i, en
aquest sentit, la reducció del
deute municipal (5,7 milions
d’euros) i complir amb el paga-
ment a proveïdors esdevenen
els principals reptes econòmics. 

Carbonell també va tenir pa-
raules d’agraïment cap a la seva
antecessora, Maria del Carmen
Rallo, a qui va agrair la seva tas-
ca, i va tenir paraules per al fu-
tur immediat: “Has fet una bona

feina i amb el teu grup de govern,
el nostre grup de govern, segui-
rem avançant en tot allò que te-
nim previst. Tenim molta feina
i determinació i complicitat per
dur-la a terme”, va afirmar.

Per la seva banda, Maria del
Carmen Rallo es va acomiadar

de l’alcaldia afirmant que ha es-
tat “un privilegi, una lliçó i una
responsabilitat que els meus
companys i jo hem exercit amb
fermesa i convicció”, destacant la
feina feta per millorar la situació
econòmica “amb dedicació, fer-
mesa i coherència”.

Carbonell (PSC) torna a ser alcalde fins a les eleccions del 2019. Foto: Aj.

Enric Carbonell torna a ser
l’alcalde i promet “molta feina”

Economia | Aprovat el pla de sanejament econòmic de l’Ajuntament
La Generalitat ha aprovat un pla de sanejament dels comptes de l’Ajuntament de Sant Esteve,
ateses les xifres negatives del consistori. L’endeutament està per sobre dels límits, els interessos a
pagar són molt alts i no hi ha romanent de tresoreria. Per aquest motiu, la Generalitat imposarà
mesures tributàries, de gestió i organitzatives per revertir aquesta situació econòmica negativa.

Impostos | L’Ajuntament apuja l’IBI un 1,85% el 2018
El Ple municipal ha aprovat una pujada de l’IBI de cara a l’any que ve, que supo-

sarà un encariment de l’impost d’uns set euros per habitatge. També ha encarit
l’impost per a les empreses i grans superfícies, i s’ha aprovat congelar la resta de

taxes. Els vehicles que contaminin menys, però, tindran bonificació fiscal.

Sant Esteve

Denúncia als Mossos per
danys materials a La Roureda

REFERÈNDUM4L’Ajuntament
de Sant Esteve ha decidit denun-
ciar als Mossos d’Esquadra l’ac-
tuació de la Policia Nacional i la
Guàrdia Civil durant el referèn-
dum de l’1 d’octubre, després de
les destrosses que van causar a
l’Escola La Roureda. Segons ha
explicat l’alcalde Enric Carbonell
a Línia Nord, el consistori ja ha in-
terposat la denúncia per danys
materials, a més de qualificar la

intervenció policial de “totalment
innecessària i injustificada”. 

Segons Carbonell, el que va
passar a La Roureda “va ser un
atac a la pau i a la convivència
en la qual s’ha basat la pro-
gressió social d’aquest país i,
per tant, la intenció de des-
truir-la és evident”, i ha expli-
cat que l’Ajuntament s’ha posat
a disposició dels afectats per
l’actuació policial. 

Detingut un altre jove per una
presumpta agressió a un policia
AGENDA NACIONAL4Ja són
tres les persones detingudes a
Sant Esteve Sesrovires després
de la irrupció de la Guàrdia Ci-
vil i la Policia Nacional a l’Esco-
la La Roureda durant el refe-
rèndum d’autodeterminació del
passat 1 d’octubre. 

El darrer detingut ha estat un
veí de 22 anys acusat d'haver do-
nat una puntada de peu al cap
d’un agent antiavalots. La Guàr-

dia Civil ha informat de la de-
tenció en un comunicat, que
acompanya amb un vídeo on es
veu una persona donant una
puntada de peu al cap d'un agent. 

Durant l’1-O, un jove de 24
anys ja va ser arrestat perquè, se-
gons la Guàrdia Civil, també
acabava de donar una puntada
de peu a un agent. També un noi
de 25 anys va ser detingut per
forcejar amb diversos agents.
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CULTURA4Amb l’objectiu de fer
valdre i difondre elements patri-
monials i la història de la vila, l’A-
juntament ha organitzat dues
activitats emmarcades en les Jor-
nades Europees de Patrimoni
impulsades pel Consell d'Europa
i la Comissió Europea. 

En primer lloc, es va portar
a terme una visita comentada al
Pou de glaç d’en Margarit, que
ha estat recentment netejat i
adequat, així com el seu en-

torn, per fer-lo visitable. Un
historiador va narrar la impor-
tància d’aquesta infraestructu-
ra per a l’època (s. XVIII) i es
van instal·lar plafons informa-
tius. En segon lloc, es va realit-
zar una visita teatralitzada pel
nucli antic amb la participació
del grup de teatre amateur Illets,
en la qual van participar uns
200 veïns i veïnes que van rebre
amb molta satisfacció les pro-
postes i van redescobrir la vila.

MOBILITAT4Ja s’han enllestit
les obres de millora de l’asfal-
tatge de tres quilòmetres de la
carretera BV-1201, a la vora de
la rotonda del barri de Sant Mi-
quel. Segons ha explicat l’Ajun-
tament, les obres han consistit en
la col·locació d’un nou asfalt i el
repintat de les línies horitzontals.
La superfície total d’actuació ha
estat de 19.500 metres quadrats.
Amb aquests treballs es millora
la seguretat del paviment d’a-
questa via de connexió dels ba-
rris de Vilalba i Sant Miquel.

L’alcalde d’Abrera, Jesús Na-
harro, ha explicat a Línia Nord
que el municipi està executant
diversos projectes de millora en
la mobilitat i accessibilitat dels
carrers i voreres. “Estem treba-
llant en asfaltar 22.000 mestres
quadrats en diferents parts del
municipi”, ha detallat, fet que su-
posa una inversió de més de
450.000 euros. Naharro també
ha afirmat que han “reclamat a

la Diputació de Barcelona la
implementació de senyalització
vertical, que es millorin les in-
dicacions d’accessos als barris i
la redacció d’un projecte que
contempli unes mesures de se-
guretat i millores de la visibili-
tat a l’accés a aquesta via, la BV-
1201, des dels barris de Can Vi-
lalba, Santa Maria de Vilalba i
Les Carpes de Vilalba”. 

Tal com Línia Nord publi-

cava a l’edició del mes de juliol,
l’Ajuntament i la Diputació tenen
un acord per construir una ro-
tonda de 30 metres de diàmetre
exterior a l’accés al barri de San-
ta Maria de Vilalba. El projecte
preveu un pas de vianants segur
d’encreuament com a continua-
ció del camí del castell de Santa
Maria de Vilalba amb el camí del
Suro i la instal·lació d’una àmplia
parada d’autobús.

La seguretat és un dels objectius de l’actuació. Foto: Ajuntament

La transformació de la
carretera BV-1201 avança

Abrera posa en relleu el seu
patrimoni històric i cultural

PATRIMONI4El local de l’antiga
Manufactures Sedó de Barcelo-
na ha acollit un acte singular i
que pot esdevenir molt relle-
vant per a la conservació i di-
vulgació del patrimoni industrial
esparreguenc. Es tracta de la
formalització de l’Associació d’A-
mics de la Colònia Sedó, un
grup de pressió i de difusió que
vol implicar tant l’Ajuntament
d’Esparreguera com el d’Olesa
de Montserrat. 

Tal com es detallava en la
passada edició de Línia Nord,
l’impuls decidit per part de la his-
toriadora Gràcia Dorel, autora
d’una de les obres més extenses
i documentades sobre la colònia,
i la implicació de la pròpia fa-
mília Sedó han estat definitius
perquè aquesta associació vegi la
llum. Ara s’estan fent els darrers
detalls als estatuts de l’entitat. 

Segons ha informat l’Ajun-
tament a través d’un comunicat,
l’associació no només té una
voluntat divulgativa i cultural
sinó que també vol constituir-se

en un grup de pressió davant les
institucions locals, regionals,
nacionals i europees, per tal que
es dugui a terme l’esperada re-
habilitació del recinte. Igual-
ment, es vol fomentar la convi-
vència entre els empresaris de la
zona industrial, el museu i els

veïns i veïnes. A més, a llarg ter-
mini, es vol demanar el reco-
neixement com a patrimoni de la
humanitat. L’Ajuntament ha
ofert els serveis d’assessorament
pertinents per tal que l’associa-
ció es formalitzi al més aviat
possible i es posi a treballar.

Gràcia Dorel va donar nombrosa documentació a l’arxiu municipal. Foto: Aj.

Neix una nova associació 
per divulgar la Colònia Sedó

Efemèride | 80 anys del servei bibliotecari a Esparreguera
L’octubre de 1937 va obrir les portes a la plaça de Santa Eulàlia la Biblioteca Beat 
Domènec Castellet, erigida en un solar on hi havia hagut la casa del missioner 
dominic de qui en va portar el nom. Per commemorar l’efemèride, l’Ajuntament 
ha organitzat diverses activitats, com ara una exposició, tallers i activitats infantils.

Educació | Subvencions per a la compra de llibres de text
L’Ajuntament ha signat un acord amb les AMPA del municipi per tal de finançar el

50% del cost dels llibres de text que les famílies comprin a través d’elles. L’ajuda s’a-
dreça a tots els alumnes empadronats a Abrera i matriculats en centres educatius pú-

blics o concertats en els cursos d’ensenyament obligatori, des de P3 fins a 4t d’ESO.  

Esparreguera

L’alcalde crida a oposar-se
a l’aplicació de l’article 155

AGENDA NACIONAL4Diversos
membres històrics del PSC van
llançar diumenge 22 d’octubre un
manifest d’oposició a l’aplicació
de l’article 155 de la Constitució
que pretén tirar endavant el go-
vern espanyol amb el suport del
PSOE i Ciutadans.

Entre els signants, que en-
capçalen Raimon Obiols i Laia
Bonet, també hi ha l’alcalde d’Es-
parreguera, Eduard Rivas, que
dóna suport a un text on s’afirma
que “el PSC s’ha convertit en l’e-
nemic a abatre” per al PP, “per-
què el seu afebliment és la ga-
rantia contra una majoria alter-
nativa a Espanya”, i per al “pro-

cessisme dels ponts trencats,
perquè el PSC és l’últim que que-
da i per això el volen destruir”.

Davant d’això, els signants
demanen que el PSC sigui “més
fort” i, en aquest sentit, el volen
“situat enèrgicament contra la
brutalitat irresponsable del go-
vern del PP i contra l’aplicació que
pretén de l’article 155”. La dreta
espanyola vol “abatre”, no ja l’in-
dependentisme, sinó “el catala-
nisme en la seva pluralitat”, as-
seguren amb un to contundent.

Rivas també s’ha sumat al
comunicat de Parlon, Ballart,
Mayoral i Giménez  que també
demana al PSC que s’oposi al 155.
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El consistori inverteix per
acabar amb les fuites d’aigua
SUBMINISTRAMENTS4El Ple
municipal ha aprovat una nova
tongada d’inversions per millo-
rar el servei d’aigua de Collbató. 

Les inversions, valorades en
751.000 euros, seran possibles
gràcies a la modificació del pres-
supost municipal, mitjançant
un suplement del crèdit finançat
amb romanent lliure. Concreta-
ment, es dedicaran 610.000 eu-
ros a la millora del servei d’aigua,
106.000 euros a l’ampliació del
pont de Can Dalmases, 25.000
euros a les millores en centres
culturals i 10.000 euros en cen-

tres educatius. L’aprovació d’a-
questa modificació va comptar
amb els vots a favor dels regidors
d’ERC, GIC i PDeCAT, l’abs-
tenció dels regidors de Socialis-
tes de Collbató i el vot negatiu del
regidor no adscrit. 

El primer tinent d’alcalde,
Josep Estradé, va indicar que les
actuacions es concentraran en
tres fronts: telelectura i secto-
rització, recuperació de pous i
millora de les canalitzacions.
L’objectiu és identificar en temps
real les fuites a la xarxa, que ac-
tualment es xifren en un 60%.

Caminada | Obertes les inscripcions per a la 4.000 peus
La sortida popular pels voltants de Montserrat arriba a la desena edició i les ins-

cripcions ja són obertes. El recorregut voreja el vessant sud de la muntanya, amb
dues opcions: una de 12 km i l'altra de 24 km. L’esdeveniment l’organitza l’asso-

ciació excursionista 4.000 peus, que espera repetir l’èxit de l’any passat.

MEDI AMBIENT4L’ecosistema
de Collbató ha guanyat en ri-
quesa els darrers anys, des que
des del Parc Natural de la Mun-
tanya de Montserrat es va apos-
tar per la conservació i la divul-
gació dels seus atributs. Una de
les espècies que la mà de l’home
va apartar dels camps de Coll-
bató és el mussol comú, i ara,
gràcies a un projecte de reintro-
ducció, l’espècie autòctona s’es-
tà recuperant. 

Darrerament, quatre mus-
sols han estat alliberats als
camps d'olivera dels voltants de
la vila, en un acte públic on van
participar desenes de veïns. L'a-
lliberament va ser la clausura de
la ponència realitzada per l'am-
bientòleg Jaume Soler, de l’em-
presa Dàurica, encarregada de
realitzar a principis d'aquesta dè-
cada un estudi de la població i la
posterior reintroducció d'a-
questes aus al Parc Natural de la
Muntanya de Montserrat. Tot i
l’ambició i les ganes que el pro-
jecte funcioni i Collbató esde-
vingui un lloc procliu per a la

conservació del mussol comú a
Catalunya, Jaume Soler va ex-
plicar que va detectar un arre-
lament baix, ja que de les 102 es-
tacions d'escolta que va instal·lar
l’empresa, només en 17 van tro-
bar presència de mussols.

Aquestes aus, que mengen
insectes i petits rosegadors, són
positius per assegurar la biodi-

versitat dels espais on habiten.
Petites accions com la instal·la-
ció de refugis als arbres, els per-
meten prosperar a prop dels
cultius, el seu hàbitat tradicional.
Finalitzada la ponència, els as-
sistents es van desplaçar a un
dels camps d'olivera, on van te-
nir l'ocasió d’alliberar quatre
joves exemplars.

L’espècie autòctona torna a poc a poc a Collbató. Foto: Ajuntament

Quatre nous mussols asseguren
la recuperació de l’espècie
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PICABARALLA4La direcció ge-
neral de Qualitat Ambiental de la
Generalitat ha fet corregir l’en-
llumenat d’una empresa del po-
lígon de Can Margarit, a Sant Es-
teve Sesrovires, arran de la quei-
xa feta per la regidoria de Medi
Ambient de Castellví de Rosanes.
Des d’aquest darrer consistori es
va demanar fa uns mesos que es
revisés si en aquest espai indus-
trial es generava contaminació
lumínica. La Generalitat va ins-

peccionar la zona i va detectar
uns focus mal orientats, que han
estat reposicionats per evitar
l’excés d’impacte lumínic. 

La contaminació lumínica és
una de les principals queixes a
Castellví, ja que el poble està
orientat visualment cap a la
plana on s’ubica aquest impor-
tant polígon i els centres peni-
tenciaris de Brians 1 i 2. En
aquest darrer cas, el canvi
d’il·luminació és més complicat.

RECICLATGE4Els municipis del
Baix Llobregat comencen a tenir
un problema seriós en matèria
de recollida selectiva de resi-
dus. Si, per una banda, no sepa-
rar la brossa és un perjudici
mediambiental, aviat també ho
serà econòmic. 

La Unió Europea preveu que
l’any 2020 tots els municipis
aconsegueixin separar correcta-
ment el 50% dels residus, i si no
és així contempla sancions im-
portants, a través del cànon que
paguen els ajuntaments per la
recollida de brossa. 

En el conjunt del Baix Llo-
bregat, el percentatge de recolli-
da selectiva ronda el 30%, i pocs
municipis se salven de les males
xifres. Collbató és el municipi
que millor recicla, amb un 58,9%,
una xifra molt per sobre de la mit-
jana de la comarca i de les més al-
tes de tota l’àrea metropolitana. A
força distància, Martorell se situa
en segon lloc del Baix Nord, amb

un 38% de recollida selectiva, i
després Esparreguera, amb un
33%. A la cua hi trobem Olesa,
amb un 22% de recollida selecti-
va, i Abrera, amb un pírric 17,3%.

L'any 2018, el cànon per dis-
posició en abocador passarà dels
30 als 35,60 euros per tona; i el
gravamen per incineració, dels
14,50 als 17,80 euros per tona. A
més d'aquests increments, el di-
rector de l'Agència de Residus de

Catalunya, Josep Maria Tost, ha
explicat en un comunicat que
aquest darrer trimestre està pre-
vist iniciar un procés de consul-
ta prèvia per elaborar una nova
llei de residus per implantar un
model individualitzat de gestió.
La intenció és que el model pe-
nalitzi econòmicament, i de for-
ma individualitzada, les llars que
no separin la brossa, i afavoreixi
aquelles que sí que ho fan. 

Els municipis hauran d’arribar al 50% en tres anys. Foto: Aj. Castellví

Suspens en recollida selectiva
amb sancions a l’horitzó

Queixes per la il·luminació
del polígon Can Margarit

MARTORELL4El sector vitivi-
nícola continua en auge, i l’a-
posta per aquest àmbit econòmic
basat en les vinyes i la cultura del
vi i el cava continua sent segura
i rendible dins de qualsevol fira
comercial o festa popular. 

Un exemple més d’aquest fet
és la 7a edició del Vimart, la gran
cita vinícola i gastronòmica de la
Festa del Roser de Martorell, que
ha registrat segons l’Ajuntament
la venda d’unes 2.200 copes. 

La plaça de l’Església i els
seus voltants van allotjar una
vintena de cellers i 9 parades de
menjar, on es van poder degus-
tar vins, caves, tapes i dolços. A
més, als jardins de l’Església
s’hi va celebrar la 6a edició de Vi,
moda i estilisme. En aquesta
edició, el Vimart va ampliar la
seva oferta i el seu espai. A més
de la plaça i el fossar de l’Esglé-
sia, hi va haver estands als ca-
rrers dels voltants com al pas-
satge de Cal Picarol, el carrer de
l’Aigua o els jardins de l’Enrajo-
lada. La DO Catalunya va ser la

protagonista d’enguany, i se-
gons s’explica des de l’organit-
zació de la fira, aquesta deno-
minació d’origen està impul-
sant algunes varietats autòctones
perdudes, així com vins i caves
que no s’havien inclòs a cap
DO, amb força èxit. 

A més, una quarantena de
persones van poder fer un tast, a
la Casa de Cultura, per conèixer en
profunditat els vins de la DO Ca-
talunya, a càrrec de la sommelier
Clara Dalmau. Al Cafè de la pla-
ça també s’hi va realitzar una
demostració de pintura amb vi.

Tast de raïm i vins durant la Festa del Roser. Foto: Twitter (@xavifono)

El Vimart s’amplia i es consolida
dins la Festa del Roser

Comarca | Nova edició del programa Fem Xarxa Fem Empresa
Els municipis del Baix Nord han iniciat la quarta edició del programa Fem Xarxa Fem Empresa,
una iniciativa per posar en contacte i relació diferents negocis de tota la zona per tal 
d’intercanviar experiències i establir sinergies que puguin ser profitoses per a totes les parts. 
Pròximament també es convocarà la novena edició dels Premis d’Iniciatives Empresarials.

Medi ambient | Protecció especial per a les Muntanyes del Baix
Els ajuntaments i el Consell Comarcal han signat un nou conveni per tal d’aprofundir en la

cura del patrimoni natural i agroforestal de la comarca. L'àmbit territorial de les Muntanyes
del Baix inclou els espais no urbanitzables de muntanya de la comarca del Baix Llobregat 

situats entre el Delta del Llobregat, el riu Llobregat, el riu Anoia i el Parc del Garraf.

Comerç

Una botiga de Sant Esteve
participarà en el Comerç 21

SANT ESTEVE4L’establiment
Terra Viva de Sant Esteve Ses-
rovires ha estat seleccionat per
participar en el programa Co-
merç 21, una iniciativa de la Di-
putació  i de PIMEComerç que té
com a objectiu donar suport i im-
puls a micropimes comercials o
de serveis que tinguin capacitat
i voluntat de millora i creixement
del negoci. En total s’hi han pre-
sentat 108 candidatures a la de-

marcació de Barcelona, de les
quals se n’han seleccionat 50.
Des de l’Àrea de Promoció Eco-
nòmica de l’Ajuntament es va
convidar el comerç a presentar
candidatura, i finalment ha es-
tat seleccionat per participar en
aquesta iniciativa, que ofereix un
pla de millora individualitzat i
suport per a la implementació de
mesures concretes per tal de fer
créixer el negoci.

Trenta comerços de Sant
Andreu surten al carrer

SANT ANDREU4Una trentena
de comerços de Sant Andreu de
la Barca han participat al SAB
Street Imatge, una iniciativa im-
pulsada per l’Ajuntament que
pretén visibilitzar i donar prota-
gonisme a les botigues de belle-
sa personal de la ciutat. La pro-
posta va tenir com a escenari l'a-
vinguda de Guatemala, entre els
carrers de la Riera de Canals i del
Riu, i va mostrar l'oferta comer-

cial de les empreses locals dedi-
cades al sector de la imatge, com
ara centres d'estètica, perruque-
ries, joieries o centres de bellesa.
La iniciativa, a més, volia atrau-
re els veïns a aquesta zona de la
ciutat i dinamitzar-la socialment,
ja que hi va haver actuacions i
ambientació musical. Un dels
altres sectors econòmics impor-
tants presents en aquesta inicia-
tiva va ser la gastronomia.
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4La Diputació de Barcelona i el
Museu d’Art Contemporani de
Barcelona (MACBA) treballen  de
manera conjunta per fer itinerant
l’exposició Entusiasme. El repte i
l’obstinació en la Col·lecció MACBA
i portar-la, d’aquesta manera, a di-
versos municipis de la demarcació
de Barcelona fins a l’any 2019. 

L’exposició,  curada per David
Armengol, reuneix gairebé una
trentena d’obres. El 14 de setembre
va iniciar la seva itinerància a la Sala
Josep Uclés del Centre Cultural El
Carme, a Badalona. Aquest va ser
el tret de sortida d’un recorregut
que durarà fins al 2019 per diver-
ses institucions i equipaments de
nou municipis de la demarcació de
Barcelona. Es tracta de Badalona,
Ripollet, Vilafranca del Penedès,
Martorell, Cerdanyola del Vallès,
Igualada, Vilanova i la Geltrú, Sant
Cugat del Vallès i Terrassa. 

ARTISTES PUNTERS
Els artistes presents a la mostra
són Ignasi Aballí, Vito Acconci,
Maja Bajevic, Marcel Broodthaers,
Anne-Lise Coste, Esther Ferrer,

Peter Friedl, Richard Hamilton,
Emanuel Licha, Gordon Matta-
Clark, Cildo Meireles, Younès Rah-
moun, Tere Recarens, Àngels Ribé,
Dieter Roth, Mireia Sallarès i Zush.

El diputat de Cultura de la Di-
putació, Juanjo Puigcorbé, recorda
que “des de fa 20 anys el Programa
d’Arts Visuals dóna suport a l’art

contemporani en l’àmbit local”,
promovent exposicions itinerants
que “posen l’accent en la ciutada-
nia”, alhora que busca  “l’equilibri en-
tre l’excel·lència i la divulgació”. 

A més, Puigcorbé subratlla
que aquestes exposicions itine-
rants “donen rellevància especial al
paper de l’art contemporani com
a espai facilitador de coneixe-
ment i de pensament crític”.

Per la seva banda, Dolors Sa-
bater, alcaldessa de Badalona –el
primer municipi on s’ha exposat
la mostra–, destaca que “és im-
portant que una exposició d’art
contemporani d’aquest nivell”,
amb obres de la Col·lecció MAC-
BA, “iniciï el seu recorregut itine-
rant a la Sala Josep Uclés del Cen-
tre Cultural El Carme de Badalona”. 

En aquest sentit, Sabater tam-
bé assegura que “es tracta d’una
gran oportunitat” perquè aques-
tes grans obres artístiques “esti-
guin a l’abast de la ciutadania”.

Per la seva banda, el  director
del MACBA, Ferran Barenblit, ce-
lebra aquesta col·laboració, la
qual permetrà que “una magnífi-
ca selecció d’obres d’una de les
col·leccions d’art contemporani
més importants del sud d’Europa,
com és la Col·lecció MACBA, pugui
estar a l’abast d’un nombre més
gran de persones”. I afegeix que fer
el patrimoni “accessible” és una de
les seves prioritats, i que gràcies a
la xarxa d’institucions culturals
de la demarcació de Barcelona
“això serà possible”.

Art a l’abast de tothom 
» Diputació i MACBA impulsen una exposició itinerant per la demarcació amb obres del museu
» La mostra està curada per David Armengol i visitarà nou municipis en els pròxims dos anys

La col·lecció 

itinerant reuneix 

gairebé trenta obres

@diba

Zush, Kaenia II, 1972. Col·lecció MACBA. Dipòsit de la Generalitat. Antiga Col·lecció Salvador

Riera. © Zush/Evru, VEGAP, Barcelona, 2017. Fotografia: Rocco Ricci

4Fer itinerant l’exposició Entu-
siasme. El repte i l’obstinació en la
Col·lecció MACBA per diversos
municipis de la demarcació de
Barcelona suposa el tercer pro-
jecte de col·laboració entre la
Diputació i el Museu d’Art Con-
temporani. 

El primer projecte de coope-
ració va desenvolupar-se entre els
anys 1997 i 1999 sota el nom d’El
MACBA a..., en una iniciativa en la
qual van col·laborar un total de 12
municipis de la demarcació per tal

de fer també itinerants dues ex-
posicions artístiques.

Dos anys més tard va tenir lloc
el segon, Espais obrats, el qual va
durar fins a l’any 2003 i va tirar en-
davant gràcies a la col·laboració
del MACBA amb diferents museus
de la demarcació. Aquest segon
va suposar un pas endavant en
l’estratègia de portar l’art con-
temporani a tots els racons de la
província, contextualitzant el tre-
ball dels artistes en relació a les
particularitats de cada museu.

Una col·laboració fructuosa

@diba

Peter Friedl, Untitled (Badly Organized), 2003. Col·lecció MACBA. Fundació MACBA. 

Donació de l’artista. © Peter Friedl, 2017. Fotografia: Gasull Fotografia

R. Hamilton, D. Roth i L. Chispas, Canciones Cadaqués, 1976. Col·lecció MACBA. Fundació MACBA.

Donació Lanfranco Bombelli © Richard Hamilton, VEGAP, Barcelona, 2017 / © Dieter Roth, 2017

Cultura
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DIVENDRES 10 DE NOVEMBRE
22:30 El popular humorista i actor Santi Ro-

dríguez arriba a la ciutat per presentar el seu
show Como en la casa de uno... (en ningún si-
tio). / El Progrés.

DIUMENGE 12 DE NOVEMBRE
21:00Opera dei pupi és una mostra de teatre de

putxinel·lis de Sicília. L'episodi que es re-
presentarà és la Batalla d'Orlando i Rinaldo
per amor d’Angèlica. / Teatre Núria Espert.

DISSABTE 18 DE NOVEMBRE
21:00 El Borinot ros és el nom d’una obra en la

qual un grup de persones lloguen un hotel
sencer. Es tracta d’una comèdia esbojarrada.
/ Teatre Núria Espert. 

DIJOUS 26 D’OCTUBRE
CASTELLVÍ En el marc del cicle L’octubre de la gent

gran, la darrera activitat serà una xerrada de
la Creu Roja anomenada Consells per a la gent
gran i famílies amb persones gran (18:15). /
Centre Cívic de Can Sunyer i Valldaina.

DISSABTE 18 DE NOVEMBRE
ABRERA El grup de teatre del casal d’avis de Sant

Esteve Sesorvires ha preparat un espectacle
de varietats. L’entrada és gratuïta (19:30). /
Casal d’Avis.

DIMECRES 25 D’OCTUBRE
ESPARREGUERA El darrer dimecres del mes es

farà un curs de xarxes socials pensat per als
adults de la vila. Cal inscripció prèvia (15:30).
/ Biblioteca Municipal l’Ateneu.

DISSABTE 4 DE NOVEMBRE
OLESA Un a de les cites culturals més emble-

màtiques d’Olesa, el segon tast de músiques
del territori A granel. Ho organitzarà el Bloc
Jvuvenil (Tot el dia).

DIUMENGE 5 DE NOVEMBRE
MARTORELL Partit de bàsquet corresponent a

la sisena jornada de la lliga LEB Plata entre
el CB Martorell i el Real Murcia (12:30). / Pa-
velló Esportiu Muncipal.

MARTORELL CULTURA ESPORTSCOMARCASANT ANDREU

COLLBATÓ Llorenç Ureña serà l’enca-
rregar de fer una conferència sobre el
món dels bolets, ara que ha començat
la temporada. / Casal de Cultura.

Llorenç Ureña farà una
conferència sobre els bolets
Divendres 27 d’octubre a les 18:00

El veterà actor José Sacristán arriba  a
la ciutat amb Muñeca de porcelana, una
obra en la qual es posa en la pell d’un
milionari que rep una trucada miste-
riosa. / Teatre Núria Espert.

José Sacristán, al Núria Espert
amb ‘Muñeca de porcelana’
Dissabte 4 de novembre a les 21:00

L’Handbol Sanes rep la
visita del Joventut de Mataró
Diumenge 12 de novembre a les 18:00

El riure és la millor medicina. Maria
Rosa Parés s’encarregarà de coordinar
un taller de risoteràpia. Cal inscripció
prèvia. / Biblioteca.

Maria Rosa Parés coordina
un taller de risoteràpia

Dijous 26 d’octubre a les 18:00

SANT ESTEVE Partit d’handbol de la
novena jornada de Primera estatal
masculina entre el Sanes i el Joventut
Mataró. / Pavelló Municipal.

SANT ESTEVE4L’inici del curs
continua sent immillorable. I és
que després que s’hagin jugat
les sis primeres jornades de la
competició, l’Handbol Sant Es-
teve Sesrovires és un dels tres
equips que ha aconseguit guan-
yar tots els partits i segueix colí-
der juntament amb el Sant Quir-
ze i el Sant Martí Adrianenc. De
fet, el conjunt del Vallès Occi-
dental només és líder per la di-
ferència de gols després d’aquest
primer tram de la competició.

Precisament en l’apartat ofen-
siu, Marc Jordán, amb 40 gols en
aquestes sis jornades, i Jacobo
Gracia, autor de 30 dianes més,
estan sent els referents de l’equip
de cara a les porteries rivals. Més
enrere, però també formant part
del top 50 de golejadors de la lli-
ga, es pot trobar Enric Domingo,
Carles Cabello i Oriol Lorente.

I és que després de guanyar
consecutivament contra la Salle,
el Sant Vicenç, el Sant Esteve de
Palautordera, el Sant Joan Des-
pí, el filial del Granollers i el BM
la Roca (aquests dos darrers,

candidats a l’ascens com els ses-
rovirencs), els de Dani Ariño vo-
len mantenir aquesta ratxa vic-
toriosa en les jornades més im-
mediates. L’Handbol Sanes clou-
rà competitivament el mes d’oc-
tubre a casa el pròxim dissabte 28
a dos quarts de vuit del vespre,
quan rebrà la visita del desè clas-
sificat, l’Handbol Sant Cugat.

El mes que ve, el conjunt ses-
rovirenc haurà de fer front a un
calendari poc convencional, amb

tres partits dels quatre lluny del
municipal. El primer d’aquests, el
dissabte 4, serà al Gironès, con-
tra la UE Sarrià de Ter. Vuit dies
després, el diumenge 12, els
blancs jugaran l’únic partit a
casa, contra el Joventut Mataró,
mentre que les dues darreres vi-
sites del mes seran contra rivals
molt exigents: primer a Sabadell
contra l’OAR de Gràcia i des-
prés al barri de la Verneda de Bar-
celona contra l’Adrianenc.

L’Handbol Sanes continua
invicte a la Primera estatal

Gracia fa un llançament a porteria contra el Granollers B. Foto: CHSES

Benhmbarka i Prescoli són
els més ràpids a Sant Andreu
SANT ANDREU4Ali Benhmbar-
ka i Sara Prescoli van ser els
vencedors de la vuitena edició de
la Cursa de la Tardor de Sant An-
dreu que es va celebrar el passat
diumenge dia 8 i que va reunir
prop de 400 atletes.

L’atleta marroquí va prota-
gonitzar una cursa de 10 quilò-
metres impecable i va travessar la
meta en solitari en 32 minuts i 38
segons. Víctor Doblas, del Te-

rrassasports, i Miguel González,
de l’equip Fisio Monasterio, van
completar el podi masculí.

Per la seva banda, Prescoli, del
CA La Sansi, va completar el re-
corregut en 41 minuts i 38 segons.
Yolanda Ruiz i Linda Arnott van
ocupar els altres dos calaixos del
podi individual femení.

Carles Blanco i Estefanía Ruiz
van ser els vencedors en la pro-
va de 5 quilòmetres.

Mal inici: el CB Martorell
encara no ha guanyat a LEB

MARTORELL4Les jornades con-
tinuen passant i encara ha d’a-
rribar la primera victòria del
CB Martorell a la lliga LEB Pla-
ta. Els d’Adrià Alonso encara no
s’han acostumat a la nova cate-
goria i han perdut els quatre par-
tits que han jugat fins ara. 

L’equip ha mostrat la seva mi-
llor versió en els dos partits a casa
(contra el Morón i en el primer
derbi català de la temporada
contra el CB l’Hospitalet, el pri-

mer partit que l’equip va tenir op-
cions reals de vèncer), de mane-
ra que, a banda de lluitar per su-
mar el primer triomf com més
aviat millor, l’objectiu de l’equip
també és que les actuacions lluny
de casa siguin més brillants.

Els martorellencs tancaran
el mes a Albacete, el dissabte 28
contra la Roda, i els primers par-
tits del novembre seran contra el
Múrcia (a casa), a la pista de l’Ar-
cos i contra el Real Canoe.

Martorell | El Sala 5 Martorell es refà després d’un mes irregular
La victòria que el Sala 5 Martorell va aconseguir el dia 22 a Calafell (4-7) ha servit perquè el

conjunt vermell sumi la primera victòria després d’un octubre irregular. L’equip havia sumat
dues victòries seguides en les primeres jornades, però després havia encadenat una derrota i un
empat. Sant Julià, Solsona, Agramunt i Lleida seran els pròxims rivals de l’equip martorellenc.
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